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ÚVODNÍK

Úvodní slovo

Vážení čtenáři, čtenářky a fotografičtí nadšenci, když mě 
na radě poprosili, abych se zhostila úvodního slova dalšího 
čísla našeho krásného impulsivního časopisu, dlouho jsem 
přemýšlela, co napsat. Nic originálního mě nenapadlo, ale 
věřím, že je před námi další fotograficky nabitý rok s velkou 
dávkou zajímavých příležitostí. Zuzka Capoušková se 
úspěšně chopila své role a dále pokračuje v tradičních 
aktivitách. Navíc obohatila fotografickou sekci tím, že se 
více propojuje s centrem uměleckých aktivit a přeposílá 
informace o nabídkách zajímavých kurzů (např. LOSA 
o dějinách umění). Rovněž otevírá možnost jednou 
měsíčně fotografovat v atelieru, aby se více lidí seznámilo 
s technikou svícení. Jejím dalším odvážným počinem 
v atelieru byl kurs luminografie aktu vedeným Kamilem 
Vargou. V březnu proběhla naše valná hromada s velkou 
účastí a přednáškou známého fotografa Bohdana 
Holomíčka. Získali jsme také dalšího čestného člena do 
naší síně slavných fotografů amatérů, kterým je Jirka 
Chadima.
Velmi mě potěšilo, že pokračují kurzy historických technik 
a fotografování velkoformátovou kamerou s Ivanem 

Neherou, zároveň se přidal i Honza Gottfried s mokrým 
kolodiovým procesem na plech. Samozřejmostí bude 
opět vyhlášení výsledků Národní fotografické soutěže 
v Olomouci a také dny otevřených ateliérů. Nemohu 
opomenout, že letos nás čeká Salon fotografie.
K těmto všem známým akcím se připojují další výstavy 
a akce jednotlivých fotoklubů. Jeden z nich bych však 
ráda zviditelnila a všechny pozvala na chystané podzimní 
setkání s Fotoklubem Náchod v novém spolkovém domě 
v Náchodě. Tento fotoklub slaví 100. výročí své existence 
a při této příležitosti se všichni jeho členové v průběhu 
roku vystřídají s autorskými výstavami na ochozu v městské 
knihovně. Navíc v červenci proběhne hlavní výstava 
ve výstavní síni Muzea Náchodska. Podzim bude ve 
znamení výjezdu krajinářů se Ctiborem Košťálem a Janou 
Neugebauerovou, ale mezi tím se všichni obohatíme tímto 
časopisem, výstavami a setkáváním.
Dobré světlo všem a krásné fotky do Premiéry.

                                                                                 Jana Čížková 
                                                                           Fotoklub Náchod
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VSVF, z. s.

Hospodaření VSVF

Příjmy:
-členské příspěvky za rok 2018          200,00 Kč
-členské příspěvky za rok 2019          200,00 Kč
-členské příspěvky za rok 2020          200,00 Kč
-členské příspěvky za rok 2021          800,00 Kč
-členské příspěvky za rok 2022       2 000,00 Kč
-členské příspěvky za rok 2023     16 600,00 Kč
-členské příspěvky za rok 2024       7 400,00 Kč
-členské příspěvky za rok 2025          900,00 Kč
-příjmy celkem                           28.300,00 Kč

ZPRÁVA

Volného sdružení východočeských fotografů Hradec Králové, z. s. se sídlem 
Tomkova 139, Hradec Králové o hospodaření za rok 2023

K 31. 12. 2023 mělo VSVF 187 členů.  
Výše členského příspěvku byla 200,- Kč.

Výdaje:
-cestovné                                            2 702,00 Kč
-ceny Premiéra                                   6 000,00 Kč
-náklady Premiéra                            3 430,00 Kč
-ostatní režijní výdaje                      7 048,00 Kč
-lektorné                                            6 000,00 Kč
-náklady Valná hromada                 4 776,00 Kč
-příspěvky na kurzy                         6 000,00 Kč
-pronájem fotokomory                   1 200,00 Kč
-výdaje celkem                               37 156,00 Kč

Hradecká fotografická konzervatoř 2023
HFK je odborný vzdělávací kurz. Jedná se o intenzivní 
studium zaměřené převážně na výtvarnou fotografii. 
Posluchačům HFK, jejichž studium zasáhla lockdownová 
opatření a nemohli se pravidelně na výuce scházet, bylo 
nabídnuto nástavbové (rozšířené) studium výtvarné 
fotografie. HFK II probíhala po celý rok 2023. 
Studium zahájilo 15 posluchačů. 
Vedoucími pedagogy byli doc. MgA. Jaroslav Prokop, 
profesionální fotograf, kurátor výstav, grafik a vysokoškolský 
pedagog Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně 
a MgA. Adam Kencki.
14 absolventů ukončilo závěrečnou absolventskou 
výstavou, která proběhla v lednu 2024 v Galerii Infocentra 
v Hradci Králové 

Základy fotografování  
Půlroční kurz (10 lekcí) základů fotografování byl zaměřen 
nejen na začínající fotografy, ale i pokročilejší v něm našli 
informace, které obohatily jejich zkušenosti. 

Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
v Opavě 
Počet kurzistů: 11 

Fotografování pro mírně pokročilé  
Kurz o osmi lekcích volně navazoval na základy fotografo- 
vání. Jeho obsahem bylo prohloubení dovedností 
s fotoaparátem, v návaznosti na teorii byly zařazeny 
praktické ukázky a cvičení ve fotografickém a filmovém 
studiu CUA Hradec Králové. 
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
v Opavě 
Počet kurzistů: 10 fotografů

Dírková komora 
4. února 
Praktický kurz na výrobu a fotografování dírkovou komorou. 
Účastníci kurzu se dozvěděli něco ze základů a historie 
dírkové komory. Hlavně si vyrobili vlastní Cameru Obscuru 
(dírkovou komoru), se kterou fotografovali a následně 

Vyhodnocení činnosti Volného sdružení 
východočeských fotografů Hradec Králové, 
z. s. za rok 2023
DLOUHODOBÉ KURZY, DÍLNY, BESEDY, SEMINÁŘE
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ODBORNÁ RADA VSVF
pracovali ve fotokomoře. Výsledkem byly černobílé 
fotografie. 
Lektor: Vladimír Skalický, Jan Gottfried a Petr Vernar     
Počet kurzistů: 9 fotografů 
Odučeno: 12 hodin

Kalitypie 
11. a 25. února 
Praktický kurz ušlechtilého tisku fotografií.  
Pro zájem o kurz byly v roce 2023 uspořádány celkem 
2 kurzy. 
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
v Opavě 
Absolvovalo celkem: 6 fotografů v každém kurzu 
(z důvodu kapacity fotokomory), celkem 12 kurzistů

Fotogram
29. dubna
Fotogram je umělecká fotografická technika bez 
fotografického optického přístroje – fotoaparátu.  
Kurz byl pořádán pro studenty gymnázia J. K. Tyla Hradec 
Králové 
Lektor:Barbora Pejšková, výtvarnice, absolventka 
Hradecké fotografické konzervatoře 
Účast: 20 studentů 

Gumotisk 
27. května 
Gumotisk je technika ušlechtilého tisku, která byla velmi 
užívaná zejména piktorialistickými  fotografy. Gumotisk se 
rychle stal populární a dodnes jej celá řada fotografů 
a umělců používá. 
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
v Opavě  
Absolvovalo celkem 16 kurzistů, 5-6 fotografů v každém 
kurzu (z důvodu kapacity fotokomory) 
 
Historické fotografické techniky
Kyanotypie – modrotisk; Van Dyke – sépiový tisk; Slaný papír
14. ledna a 25. listopadu
Tyto ušlechtilé tisky fotografií byly pomalu zapomenuty, 
ale patří mezi skvosty výtvarných technik.  
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
v Opavě 
Účast: 6 fotografů (z důvodu kapacity fotokomory)

Olejotisk (Oilprint, Rawlinsoil)
17.–18. března a 8.–9. prosince 
Olejotisk byl další v řadě historických fotografických 
technik, který byl pro zájemce připraven.  
Pro zájem o kurz byly v roce 2023 uspořádány celkem 
2 kurzy.
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
v Opavě 
Účast: 6 fotografů v každém kurzu, celkem 12 absolventů

Strukáž
13. dubna
Jedná se o výtvarnou činnost v podobě kresby, malování, 
obtiskovaní apod. pomocí fotochemických roztoků na 
ploše černobílého fotografického papíru. Proběhly celkem 

dva kurzy pro studenty a žáky Obchodní akademie TGM 
Kostelec nad Orlicí – obor informační technologie. 
Lektor: Mgr. Vítězslav Krejčí
Účast: 20 žáků (10 žáků v každém kurzu)

Portrétní fotografie 
13. dubna 
Proběhly celkem dva kurzy ve Fotografickém studiu 
Centra uměleckých aktivit Hradec Králové,
které byly uzpůsobeny pro žáky Obchodní akademie TGM 
Kostelec nad Orlicí – obor informační technologie.
Lektor: Leoš Marek
Účast: 20 žáků (10 žáků v každém kurzu)

Architektura a artefakty v krajině
19.–21. května 
Praktický fotografický víkendový seminář zaměřený na 
architekturu Slavonic a na pohraničí v této lokalitě – na 
zmizelé vesnice a jejich pozůstatky v krajině. 
Lektor: doc. MgA. Jaroslav Prokop
Přihlášeno: 14 fotografů 

Černobílá fotografie
15.–16. dubna
Cílem kurzu bylo naučit frekventanty fotografovat na 
negativní film a poté vyvolat film a zhotovit fotografie 
klasickým mokrým procesem ve fotokomoře.
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
v Opavě
Absolvovalo celkem: 6 fotografů zdůvodu kapacity 
fotokomory

Dřevěné fotografování aneb velkoformátová fotografie
24.–25. června
Práce s velkoformátovou kamerou – fotografický návrat 
o 100 let zpátky. Součástí dílny byla práce s velkoformátovým 
negativem ve fotokomoře a zhotovení fotografických 
kontaktů. 
Lektor: Ivan Nehera
Účast: 6 fotografů – z kapacitních důvodů fotokomory 
a zapůjčení kamer nelze na kurz přijmout více zájemců

Atmosféra divadelního festivalu
24.–30. června praktické fotografování
Exteriéry, divadla Hradec Králové a Impuls Hradec Králové.
Seminář zaměřený na reportážní a dokumentární fotografii. 
Fotografování divadelní atmosféry v ulicích města.
Lektor: Viktor Kronbauer 
Počet kurzistů: 17 

Černobílá fotografie pro pokročilé:
2.–3. září
Cílem kurzu bylo ty, kdo již zvládli základní práci ve 
fotokomoře, naučit v negativním i pozitivním procesu další 
složitější postupy, využití speciálních vývojek, tónování 
fotografií a závěrečnou retuš. 
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
Opava
Odučeno celkem: 24 hodin
Účast: 6 fotografů
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STRUKÁŽ II 
23. září
Fotokomora CUA Hradec Králové 
Tvůrčí proces této nadstavbové zážitkové dílny spočívá ve 
svébytné formě propojení transparentní filmové předlohy 
(negativní obraz na kinofilmu) s aktuálně vytvořenou 
strukáží aplikovanou přímo na emulzní vrstvu černobílého 
fotopapíru.  
Lektor: Mgr. Vítězslav Krejčí
Účast: 6 fotografů (z důvodu kapacity fotokomory)

Krajinářská fotografie
Český Ráj
19.–22. října  
Malá Skála 
Fotografický víkend byl určen všem, kdo mají rádi fotografii. 
Fotografický víkend je určen nejen pro zkušené fotografy, 
ale i pro jejich rodinné příslušníky.
Lektor: Ing. Ctibor Košťál 
Účast: 28 fotografů

POP (přímo kopírující papíry) 
4. listopadu
Přímo kopírující papíry fotografií. Typ pozitivního 
papíru určeného pro přímé kopírování z desky negativu, 
nikoli pro zvětšování.
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie
v Opavě 
Účast: 6 fotografů (z důvodu kapacity fotokomory)

Mokrý kolodiový proces 
2. prosince 
Název mokrý vychází z toho, že podstatou procesu je 
exponování a vyvolávání za mokra. Zajistí tvorbu kvalitníh
o negativu umožňujícího dokonalou reprodukci fotografií. 
Lektor: Ivan Nehera, Libor Bačovský a Jan Gottfried
Účast: 5 fotografů (z důvodu kapacity fotokomory 
a složitosti procesu)

Kyanotypie jinak 
16. prosince
Účastníci kurzu tentokrát rozvinuli kyanotypii o její 
kolorování, a hlavně byly fotografie přenášeny touto 
technikou na sklo a textil (batohy, trička…).
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí 
fotografie v Opavě
Účast: 6 fotografů (z důvodu kapacity fotokomory)

Beseda s Libuší Jarcovjákovou 
18. února   
Téma: Fotografie na okraji umělecké scény i společnosti.  
Libuše Jarcovjáková se je jednou z nejdůležitějších postav 
v dějinách naší fotografie. Není to přehnané konstatování. 
Její předlistopadové dílo u nás svou prudkostí, upřímností 
a energií nemá srovnání a v lecčems předčí i zahraniční 
autory, o nichž už se desítky let vyučuje na univerzitách. 
Celkem účastníků: 102
 
Beseda s Viktorem Kronbauerem 
23. června 
 

Téma: Divadelní fotografie, její specifika a úskalí. 
Celkem účastníků: 45

Beseda s MgA. Romanem Vondroušem  
25. listopadu  
Téma: Dokumentární a reportážní fotografie 
Celkem účastníků: …

SOUTĚŽE

34. ročník fotografické soutěže PREMIÉRA 2023
Premiéra je fotografická soutěž vyhlašovaná každoročně.  
Soutěž je určena pro všechny zájemce o fotografii a není 
omezena věkově ani žánrově. Jedinou podmínkou je, aby 
soutěžící fotografie nebyly dosud nikde vystaveny ani 
publikovány. 
Kategorie A: Volná tvorba 
Kategorie B: Soubor min. 3, max. 10 fotografií reportáž, 
nebo dokument
Ve 34. ročníku fotografické soutěže PREMIÉRA 2023 bylo 
porotě předloženo 621 fotografií od 82 autorů, z čehož 
v kategorii A 466 fotografií od 60 autorů 
a v kategorii B 155 fotografií od 22 autorů.
Porota: 
předseda: MgA. Roman Vondrouš, profesionální fotograf 
z Pardubic, pedagog fotografie, doktorandské studium 
fotografie na ITF Opava
členové: Mgr. Vítězslav Krejčí, fotograf, pedagog,  
zástupce FOMY Bohemia spol. s  r. o. Hradec Králové 
Bc. Zuzana Capoušková, fotografka z Pardubic, 
magisterské studium fotografie na ITF Opava
Vernisáž výstavy proběhla 15. listopadu v Galerii 
Na Hradě v Hradci Králové za přítomnosti dvou členů 
poroty. Slavnostní vyhodnocení soutěže, předávání cen 
oceněným fotografům a rozborový seminář soutěžních 
fotografií proběhly 25. listopadu v zasedací místnosti 
Albrechta z Valdštejna na úřadě Královéhradeckého kraje. 

43. NÁRODNÍ SOUTĚŽ A VÝSTAVA AMATÉRSKÉ 
FOTOGRAFIE SVITAVY 2023 (NSAVF)
Zastoupením Jany Neugebauerové, MVDr. Rudolfa 
Němečka, Vladimíra Skalického a PaedDr. Milana Báči 
v odborné radě pro fotografii při ARTAMA Praha jsme měli 
podíl na znění statutu, vyhlášení  
a propagaci 43. ročníku soutěže. Porota NSAVF hodnotila 
v Olomouci celkem 849 snímků od 159 fotografů a 6 
kolektivů.

SPOLUPRÁCE NA CELOSTÁTNÍCH AKCÍCH  
se uskutečňuje na základě dohody s hlavními pořadateli 
a podle jejich požadavků se podílíme převážně na 
přípravě koncepce soutěží, spolupracujeme při vyhlášení, 
propagaci, zajištění lektorů a porotců, zajištění reprízy 
výstav ap.

Konzultace – rozborový seminář 34. ročníku fotografické 
soutěže PREMIÉRA 2023
25. listopadu  
Účastníkům fotografické soutěže Premiéra je každoročně 
dána možnost setkat se se členy poroty a hovořit s nimi 
o svých fotografiích. Možnost konzultací a rozborů 
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soutěžních fotografií je pro amatérské fotografy velkým 
přínosem v jejich další tvorbě, napomáhá mimo jiné rozvoji 
vidění obrazu a rozpoznávání hrubých chyb ve fotografi- 
ckém obraze. Rozborový seminář se každoročně setkává 
s velkým ohlasem nejen mezi účastníky soutěže, ale i mezi 
ostatními fotografy. 

KONZULTAČNÍ STŘEDISKO 
Celoročně se podle požadavků z řad fotografů organizujeme 
konzultace jak individuální, tak i pro celé kolektivy. 
Konzultačního střediska se pravidelně účastní lektoři 
fotografie – Ivan Nehera, Ing. Ctibor Košťál, 
Viktor Kronbauer a další.  

VÝSTAVY 
V roce 2023 bylo realizováno 38 výstav ve výstavních 
prostorách v Hradci Králové. Na výběru autorů pro výstavy 
se podílí odborná rada pro fotografii, která pracuje při 
CUA Hradec Králové.

7 výstav 
Knihovna města Hradce Králové, pobočka Jana Masaryka 
605
  
9 výstav 
Knihovna města Hradce Králové

1 výstava
Bazalka, Hradec Králové
 
10 výstav
Výstavní síň Národního archivu – Archivní areál 
Chodovec, Archivní 2257/4  
Praha 4 – Chodov 
    
1 výstava
Bistro Kampus Hradec Králové
 
1 výstava
Galerie Na Hradě Hradec Králové

1 výstavy    
Venkovní prostory Studijní a vědecké knihovny v Hradci 
Králové
 
1 výstava 
Galerie Centra uměleckých aktivit Hradec Králové 
 
5 výstavy
Galerie Odboru kultury Královéhradeckého kraje  
2 výstavy  
 
PUBLIKAČNÍ ČINNOST

FOTOIMPULS
Neprodejný zpravodaj v nákladu 300 kusů. V roce 2023 
vyšla 2 čísla ve formátu A4 a v rozsahu 60 stran 
v černobílém provedení. Od roku 2012 je Fotoimpuls 
zveřejňován i v elektronické podobě na www.cuahk.cz.
I nadále Fotoimpuls plní funkci nejen dokumentační, 
ale i tu společenskou, sjednocovací a spolkovou.

Katalog Premiéra 2023  
34. ročník fotografické soutěže 
V roce 2023 jsme vydali barevný katalog vítězných 
fotografií 34. ročníku Premiéra 2023 ve formátu A4 
v rozsahu 28 stran a nákladem 200 kusů.

VSVF  /  1
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23 FOTOIMPUL S
ZPRAVODAJ VÝCHODOČESKÝCH FOTOGRAFŮ
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23 ZPRAVODAJ VÝCHODOČESKÝCH FOTOGRAFŮ
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Plán akcí na rok 2024
PRVNÍ POLOLETÍ

LEDEN
12.–13. ledna UHLOTISK
Praktický kurz ušlechtilého historického tisku.
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
Opava a kurzu ušlechtilých tisků u prof. Vojtěchovského 
Místo konání: fotokomora Centrum uměleckých aktivit 
Hradec Králové, příspěvková organizace

ÚNOR
3. února KALLITYPIE 
Praktický kurz ušlechtilého historického tisku. 
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
Opava 
Místo konání: fotokomora Centrum uměleckých aktivit 
Hradec Králové, příspěvková organizace

od 13. 2. OPEN STUDIO 
Bude se pravidelně opakovat 1x za 14 dní vždy v úterý.
Práce se světly ve fotografickém a filmovém ateliéru 
Centrum uměleckých aktivit Hradec Králové, příspěvková 
organizace

BŘEZEN
2. března PLATINOTYPIE
Praktický kurz ušlechtilého historického tisku.
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
Opava 
Místo konání: fotokomora Centrum uměleckých aktivit 
Hradec Králové, příspěvková organizace

9. března BESEDA S BOHDANEM HOLOMÍČKEM
Beseda s promítáním fotografií s předním českým 
fotografem, osobností české fotografie za rok 2018.

DUBEN
5.–6. dubna OLEJOTISK Praktický kurz ušlechtilého 
historického tisku.     
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
Opava 
Místo konání: fotokomora Centrum uměleckých aktivit 
Hradec Králové, příspěvková organizace

20.–21 dubna ČERNOBÍLÁ FOTOGRAFIE
Praktický kurz zaměřený na fotografování klasickými 
fotoaparáty. včetně práce ve fotokomoře – vyvolání 
negativu a zhotovení fotografií. Lektor: Ivan Nehera, 
absolvent Institutu tvůrčí fotografie Opava 
Místo konání: fotokomora Centrum uměleckých aktivit 
Hradec Králové, příspěvková organizace

27. dubna LUMINOGRAFIE AKTU
Praktický kurz malování světlem – fotografování 
a stylizování modelky. 
Lektor: Kamil Varga 
Místo konání: filmový a fotografický ateliér Centrum
uměleckých aktivit Hradec Králové, příspěvkov organizace

KVĚTEN
4. května GUMOTISK
Praktický kurz ušlechtilého historického tisku.  
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
Opava 
Místo konání: fotokomora CUA Hradec Králové.

17.–18.května NÁRODNÍ SOUTĚŽ FOTOGRAFIE  
Vyhodnocení celostátní fotografické soutěže v Olomouci. 
Účast členů VSVF.

ČERVEN
15.–16. června VELKOFORMÁTOVÁ FOTOGRAFIE 
DŘEVĚNÉ FOTOGRAFOVÁNÍ – práce s velkoformátovou 
kamerou fotografický návrat o 100 let zpátky.
Praktický fotografický kurz 
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
Opava 
Místo konání: fotokomora a fotografický ateliér  
CUA Hradec Králové a exteriéry města Hradec Králové.

22.–28. června ATMOSFÉRA DIVADELNÍHO FESTIVALU 
Praktický fotografický kurz v rámci 28. mezinárodního 
divadelního festivalu Regiony 2024.
Lektor: Viktor Kronbauer – v současné době náš nejlepší 
divadelní fotograf exteriéry města Hradec Králové.
Místo konání: Hradec Králové

DRUHÉ POLOLETÍ:

ZÁŘÍ
DO 30. září PREMIÉRA 2024
 Uzávěrka příjmu fotografií 35. ročníku stejnojmenné  
fotografické soutěže.

ŘÍJEN
17.–20. října KRAJINÁŘSKÁ FOTOGRAFIE
Víkendový praktický fotografický seminář.
Lektor: Ctibor Košťál, profesionální fotograf 
Místo konání: Velké Bílovice a okolí.

LISTOPAD
35. ROČNÍK FOTOGRAFICKÉ SOUTĚŽE PREMIÉRA 2024
Premiéra je fotografická soutěž určená pro fotografy 
amatéry a není omezena věkově ani žánrově. Jedinou 
podmínkou je, aby soutěžící fotografie nebyly dosud nikde 
vystaveny ani publikovány.
Vernisáž vítězných a dalších vybraných fotografií v Galerii 
Na Hradě Hradec Králové ve středu 20. nebo 13. 11.
Předání cen vítězům a rozborový seminář v sobotu 
23. 11. na Krajském úřadu královéhradeckého kraje.
23. listopadu Vyhodnocení a předání cen
35. ročníku fotografické soutěže PREMIÉRA 2024
 
23. listopadu BESEDA S PŘEDSEDOU KOMISE PREMIÉRY 
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2024
Beseda s promítáním fotografií.

23. listopadu 7. SALON VÝCHODOČESKÉ FOTOGRAFIE
Vernisáž v Muzeu východních Čech v Hradci Králové.

PROSINEC
KYANOTYPIE JINAK
praktický fotografický seminář zaměřený na tónování 
kyanotypie, zhotovení klasické kyanotypie na sklo, tašky, 
batohy, trička…

Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
Opava 
Místo konání: fotokomora Centrum uměleckých aktivit 
Hradec Králové, příspěvková organizace

 
HISTORICKÉ TECHNIKY 

Kyanotypie – modrotisk, Van Dyke – sépiový tisk a slané 
papíry Praktický kurz ušlechtilých historických tisků.

Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
Opava 
Místo konání: fotokomora Centrum uměleckých aktivit 
Hradec Králové, příspěvková organizace
   
CELOROČNĚ

VÝSTAVY FOTOGRAFIÍ 
Výstavní síně v Infocentru Hradec Králové, knihovně 
města Hradce Králové, Bazalce Hradec Králové, Galerii 
Na Hradě v Hradci Králové... Cílem je nejen představit 
veřejnosti současné trendy ve fotografii, ale umožnit 
amatérským fotografům prezentaci tvorby na veřejnosti. 
Na rok 2024 připravujeme minimálně 15 výstav v Hradci 
Králové a další výstavy v regionu východních Čech.

ZÁKLADY FOTOGRAFOVÁNÍ 
Kurz pro všechny, kdo chtějí změnit své fotografování 
z nahodilého zachycení svého okolí k začátku cílevědomé 
tvorby. 
Celkem deset lekcí 1 x za 14 dní ve čtvrtek od 17 hodin. 
Lektor: Ivan Nehera, absolvent Institutu tvůrčí fotografie 
Opava 
Místo konání: Centrum uměleckých aktivit Hradec 
Králové, příspěvková organizace

FOTOGRAFOVÁNÍ PRO MÍRNĚ POKROČILÉ
Praktický kurz fotografování, který volně navazuje na kurz 
základů fotografování.
Termíny: 
Celkem osm lekcí 1 x za 14 dní ve čtvrtek od 17 hodin. 
Místo konání: Fotoateliér Centrum uměleckých aktivit 
Hradec Králové, příspěvková organizace

ZÁKLADY SVÍCENÍ V ATELIÉRU
Kurz zaměřený na praktické používání ateliérového vybavení. 

FOTOIMPULS  
Oborový zpravodaj vydáváme od roku 1995, 
zaznamenáváme v něm dění v oboru amatérské fotografie 
v regionu i mimo něj. Informuje fotografy amatéry i další 
zájemce nejen o připravovaných akcích, ale zveřejňujeme i 
hodnocení akcí již uskutečněných. Vychází 2x ročně 
v nákladu 300 kusů.

Plán práce může být v průběhu roku doplňován o další 
akce a případně termínově upravován.

                                                              BcA Zuzana Capoušková 
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OSOBNOST

Proběhla informační část schůze a přichází host valné 
hromady, pan Bohdan Holomíček. Hned od prvních slov je 
pro mne strhující jeho projev plný energie a zápalu pro 
fotografování, umělecký dokument a dobu, kterou nám 
prezentuje – období po listopadu 1989. Vidím znovu 
naprosto živě události, které byly zasunuty časem do 
podvědomí. Se zatajeným dechem sleduji dokumenty 
podtržené skvělým výběrem hudby. Jsou tady opět lidé, 
kterých jsem si vážila pro jejich názory, odvahu, vzdělání 
a nutnost udělat, co je třeba. Fotografie paní Olgy Havlové 
spojené s písní Evy Olmerové mne snad zasáhly nejvíce. 
Znovu ve fotografii ožívá rocker a básník Pavel Zajíček 

Fenomén Bohdan Holomíček
Studený pošmourný den přivítal plný sál lidí se stejnými zájmy a radost ze 
setkávání naprosto přehlušila nevlídnost dne. Východočeští fotografové se 
sešli na svou 29. valnou hromadu.

a hlasitost doprovázející hudby je naprosto namístě 
a podtrhuje jeho fotografiemi znázorněný osud. Jsem okou- 
zlena a zároveň vyburcována z toho, jak snadno v člověku 
utichnou ideály a jak hrozně mi chybí tito noblesní, vzdělaní 
a odvážní lidé. Jsem vděčná panu Holomíčkovi, že jsem se 
mohla vrátit zpět a vidět díky jeho mimořádným fotografiím 
strhující čas začínající svobody. A rovněž mne také dokonale 
nabil chutí hned teď fotografovat, a tak po ukončení schůze 
vybíhám ven a alespoň s mobilem na šíř dokumentuji, že 
pošmourný den je pryč a holubi jsou snad symbolem klidu 
a míru?
                                                                       Hana Michaličková
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První setkání s fotografií Jiří Chadima získal ve fotoklubu 
v Kralupech nad Vltavou, který vedl Ladislav Rosík, jeho 
velký vzor. Rychle si pořídil potřebné fotografické vybavení, 
aby se mohl s fotoklubem účastnit různých fotografických 
aktivit. Jednou z nich bylo každoroční fotografování 
jazzového festivalu ve Slaném – následovaly klubové 
výstavy a fotografie publikované v časopise Československá 
fotografie. 
Jiří Chadima bral fotografii velmi vážně. Absolvoval 
Lidovou konzervatoř výtvarné fotografie pod vedením 
profesora Jána Šmoka. Poté v osmdesátých letech minulého 
století absolvoval „Solenickou sorbonu“, tak se říkalo 
tříletému kurzu pro lektory a porotce fotografie, kde 
přednášeli například prof. Petr Tausk, Ing. Šimek, akade- 
mický malíř Miroslav Řehák a Eva Fialová.
Po úspěšném dokončení studia v Solenicích navázal Jiří 
Chadima úzkou spolupráci s kurátorem výstav a foto- 
grafem Jiřím Hankem z Kladna. Jeho malá galerie 
v prostorách spořitelny byla známá tím, že každou první 
středu v měsíci se otevírala nová fotografická výstava. Jiří 
Chadima dokumentoval tyto vernisáže i posezení 
a následné diskuse u stolu v hudebním baru Dundee Jam. 
Fotografie, které z těchto akcí nashromáždil, zpracoval do 
výstavního cyklu a posléze vydal i autorskou knihu 
Portréty z vernisáží a hospod.
Téměř pravidelně psal z vernisáží články do novin. 
V té době vymyslel a publikoval internetové Chadimovy 
fotodrby, kde s humorem a nadsázkou podroboval některé 
nejen fotografické akce a události kritice. Brzy však zjistil, 
že psát suché drby ho nebaví, a začal psát serióznější 
reportáže s obrazovou přílohou. Na podnět Miloše Vojíře, 
který mu řekl: „Píšeš seriózní články, to nejsou drby…“, 
přejmenoval Fotodrby na Chadimova Fotorevue. Sám ji 
definuje jako „procházku uměleckým lesem při které 
se občas zastavíme. Píši o lidech, kteří v umění něco 
znamenají nebo jejich díla stojí za pozornost“. 
Ve svých Fotorevue pečlivě dokumentuje kulturní události, 
hlavně fotografické a výtvarné. Představuje tvorbu autorů 
včetně autentických rozhovorů, a to vše doplněné bohatou 
fotodokumentací. Poslední Fotorevue na internetových 
stránkách najdete s číslem 427. Tato publikační činnost 
Jiřího Chadimy, mapující fotografické a výtvarné akce, 
navíc systematicky archivované, je nedocenitelná.
Jiří nezahálel ani ve fotografické tvorbě. Dále intenzivně 
fotografuje portréty nejen známých osobností. Vzniklé 

cykly portrétů byly vystaveny v Galerii spořitelna v Kladně, 
Českých Budějovicích, Novém Městě nad Metují. 
Další fotografickou sérii Slovácko vystavil v Neratovicích 
a Týništi nad Orlicí.  
V současné době se hodně věnuje cestovnímu dokumentu. 
Vznikly například cykly Řím, Hrad Helfštýn, Zbrašovské 
jeskyně, Kovo zoo v Evropě. 
S dalšími fotografy vystavoval v České republice – v malé 
galerii v Kladně, v Jeseníku, ale i v zahraničí v Polsku, 
Německu a Slovensku.
Ve své tvorbě se snaží zachytit momentální nálady i pocity 
portrétovaných. Jeho snem je, aby Chadimova Fotorevue 
byla zachována. Každý odkaz čítá 4–5 hodin práce po dobu 
7 dnů. Prostým vynásobením (krát 427) se dozvíme, kolik 
času věnoval Jiří Chadima kulturní veřejnosti.
Jiří Chadima, narozen 19. 10. 1940 v Praze, žije a tvoří 
v Chudeřicích. Je čestným členem Volného sdružení 
východočeských fotografů.

                                                        Pro Impuls Rudolf Němeček

Cesta Jiřího Chadimy 
k fotografii
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Vladimíre, ahoj, 
známe se velmi krátce. Poprvé jsem se s tebou poznal 
na jednání Rady volného sdružení někdy v roce 2022. 
Jak ses k nám dostal? Kde ses o našem sdružení 
dozvěděl? 
Sice služebně nejmladší, ale se svými skoro 73 lety jsem 
věkový průměr Rady nevylepšil. Bylo to v roce 2022, když 
z Rady odcházela Petra Anderlová, a tak nějak mezi řečí mi 
oznámila, že bych mohl nastoupit na její místo. Vzal jsem 
to. O práci sdružení jsem věděl již dříve od členů našeho 
FOTOKLUBU, Ivana Nehery a Luboše Vítečka, a považoval 
jsem ji za velmi užitečnou. Později se mi dostaly do ruky 
výtisky FOTOIPULSU, který jsem hodnotil velmi kladně. 
Následně jsem poznal skvělou Janu Neugebauerovou 
a také celou partu v Radě. Škoda, že nejsem mladší.

Jsi aktivním fotografem? Jakému focení se věnuješ? 
A jak dlouho? Máme možnost někde vidět tvé fotografie? 
Slovo aktivní je asi silné slovo. Fotím sice od 13 let, ale 
„tvůrčí“ mezery byly občas i velmi dlouhé. Současným 
tématem č. 1 je dokumentace koncertní činnost 

Rychnovského dětského sboru a potažmo i Základní 
umělecké školy v Rychnově nad Kněžnou. Dále se věnuji 
tématu „LEGRÁCKY“ a „ZHŮVĚŘILOSTI“. To poslední téma 
má několik podtémat a myslím, že je nevyčerpatelné. 
Samozřejmě zabrousím občas i do krajinářské fotografie 
a horolezecké tématiky. Nevýhodou je, že moje zájmy 
se tříští. Zpracovávám kroniku Horolezeckého oddílu 
v Deštném, kterého jsem členem. Byl jsem i deset let 
dobrovolným členem Horské služby. A jak říkával můj táta 
„Devatero řemesel, desátá bída“. Čas nejde nastavit. 
A navíc nyní už několik let zuřivě chalupařím v podhůří 
Orlických hor. V minulosti jsem pořádal několik autorských 
výstav v regionu, v současnosti vystavuji každoročně na 
naší klubové výstavě. V roce 1971 jsem převzal v Teplicích 
bronzovou jehlici Svazu českých fotografů v soutěži 
mladých fotografů. Bylo to z rukou jeho čestného předsedy 
Karla Hájka. To jsem byl mladý a nadějný. Dnes neplatí ani 
jedno, ani druhé.

Jakých významných fotografických akcí si vážíš a chtěl 
bys být jejich součástí? 

Vladimír je „služebně“ nejmladším členem naší Rady volného sdružení. 
Jeho přítomností se zaplnila „díra“ východu regionu. Nikdo z nás ho zatím 
moc nezná, proto využiji možnost položit mu několik otázek, kterými se 
nejen mně, ale členům sdružení představí

Vladimír Damašek 
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CUA ve spolupráci se sdružením každoročně vyhlašuje 
soutěž Premiéra. Máš fotografické soutěže rád? 
Fotografické soutěže mají určitě svůj význam. V minulosti 
byly jakýmsi tříbením názorů na kvalitu fotografie a bylo 
jich mnohem víc. Byly zabezpečeny kvalitními porotci. 
V dnešní době zřejmě už jejich počet a význam trochu upadl. 
Zájem mladší generace se přesunul na sdílení fotografií na 
sociálních sítích, ale i tam se soutěží. Ale nelámal bych nad 
tím hůl. Vytištěná fotografie má šanci přečkat delší dobu, 
o elektronické verzi stále trochu pochybuji. 
Do Premiéry jsem se sice jednou přihlásil, ale neuspěl jsem. 
Mám problém s tím, že v naší klubové výstavě „vystřílím 
všechen prach“ a do Premiéry mi už nic nezbyde. Nesmím 
zapomenout na mapové okruhy. Považuji je za velmi 
důležitou složku života fotoklubů. Určitě se časem nějak 
inovují. Můj příspěvek s tímto tématem zřejmě vyjde 
v tomto čísle.

A co Salon? Posílal jsi fotky do výběru?  Jak tuto akci 
hodnotíš? 
Do Salonu jsem zatím nezasílal svoje výtvory, necítil jsem 

se na to. Ten poslední jsem pomáhal instalovat a myslím, 
že to byl významný svátek východočeské fotografie. Jana 
to měla pevně organizačně ve svých rukou a výsledek stál 
opravdu za to. Prostor muzea je pro tuto akci důstojný. 
Možná, že moje tvorba postupem času dozraje a něco 
v budoucnu pošlu.

Zastupuješ fotografy z Rychnova nad Kněžnou a okolí. 
Jak tam fotografové žijí? 
Mohu možná mluvit za členy našeho fotoklubu. Vlastně se 
znám i s některými kolegy v Kostelci nad Orlicí a v Novém 
Městě nad Metují. Snažím se jejich tvorbu sledovat a myslím, 
že přicházejí stále s neotřelými tématy.

Máte v Rychnově svůj klub? A máte mezi sebou mladé 
fotografy? 
Proč si myslíš, že mezi vás přicházejí / nebo nepřicházejí 
mladí? Organizujete si mezi kamarády nějakou činnost? 
Ano, v Rychnově nad Kněžnou máme fotoklub, který jsme 
zakládali na sklonku roku 2010 s Lubošem Vítečkem 
a Vladimírem Homolkou. Postupně se k nám přidávali 
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další. Někteří zase odcházeli, ale jádro zůstává. V jedné 
nestřežené chvilce se stalo, že jsem se stal předsedou, 
a asi to bude na doživotí. 
Mimo pravidelných klubových výstav žádnou jinou 
společnou činnost nevykazujeme. To ale neznamená, že 
jednotliví členové zahálí. Například Vladimír Homolka se 
velmi angažuje pro Muzeum Orlických hor v Rychnově, 
spolupracuje s Muzeem v Deštném v Orlických horách, 
vydal knihu věnovanou sklářství v tomto regionu a další 
knihu věnovanou betlemářství. Ivan Nehera zase pracuje 
ve volném čase jako lektor fotografie v Centru uměleckých 
aktivit Hradec Králové. Zároveň vede fotokroužek při 
Domě dětí v Rychnově. 
Mladí se občas objevili, ale zase odešli, takže kdo jsme 
zůstali, jsme si poměrně generačně blízcí. O důvodech, 
proč tomu tak je, hodně přemýšlím, ale asi jich bude víc. 
Především technologie analogu byla z velké části nahrazena 
digitalizací. Fotky se hodně sdílí a hodnotí na různých 
platformách. Tento trend naše generace tak rychle 
nezachytila a ani se tím moc nezabýváme. Máme k tomu 
spíše odtažitý vztah. Přijde mi také, že pro mladé jsou 
pravidelné schůzky tak trochu ztráta času, aspoň z jejich 

pohledu. Ti aktivnější mají pro svou seberealizaci daleko 
více možností, než jsme měli my v jejich letech. Problém 
je možná i v mezigenerační konverzaci, zvláště když je 
věkový rozdíl třeba čtyřicet let.

Spousta fotoklubů ukončuje nebo již ukončila svoji  
činnost, protože nemají následovníky. 
Dá se organizovanost mladých tvůrců dnes nějak vůbec 
podchytit? 
Jak jsem už zmínil v předešlém, začal vést Ivan Nehera 
fotokroužek mladých. Zájem prý je, budou s námi letos 
vystavovat. Vlaštovkou je i fotoklub při ZŠ Malecí v Novém 
Městě nad Metují. Z toho je vidět, že když se dětem začne 
věnovat zkušený fotograf, mohla by vyrůst další generace, 
která v klubové činnosti bude pokračovat. Zřejmě je chyba 
i v naší generaci, že si řada z nás nedokázala najít čas pro 
vedení začátečníků v dětských letech. Tam vidím možnou 
cestu. Vzpomínám si, že na střední škole jsme měli foto- 
kroužek a vystavovali jsme, což nás velice povzbudilo 
v další práci, ač fotky nebyly třeba vždy dokonalé. Bylo 
především důležité, že se nám někdo odborně věnoval 
a dovedl nás inspirovat.
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Máš kontakt na další kamarády, kteří o našem spolku 
a jeho činnosti nevědí? 
Znám dost lidí, co docela slušně fotí, ale je to u nich 
nárazové, ale o organizovanou činnost nemají z různých 
důvodů zájem.

S jakou představou do rady přicházíš? Co od účasti ve 
sdružení očekáváš? 
Dobrá otázka. Přicházím s představou pomáhat, kde to 
bude třeba a budou na to moje síly stačit. Doufám, že mi  
to zdraví ještě chvíli dovolí. Snažím se přispívat do 
Fotoimpulsu. Ve sdružení očekávám kontinuitu práce, 
kterou jsem zažil s Janou.

Jsi mezi námi novým kamarádem. Vidíš nějaké závažné 
věci v našem fotografickém snažení, které by bylo dobré 
vylepšit? 
Vzhledem k tomu, že jsem zatím služebně nejmladší, tak 
bych nechtěl udílet knížecí rady. Ale vážně, momentálně 
nic závažného nevidím.

Dnešním fotografickým světem hýbe obava z AI /umělé 

inteligence), která má brzy nahradit běžnou, především 
profesionální fotografii. Jak toto ohrožení vnímáš? 
Zatím u mě převládají velké obavy – hlavně ze zneužití. Na 
to možná ale platí jeden vtip, nebo bonmot: „Baví se dva 
věřící a jeden mluví o svých obavách z důsledků nástupu 
AI s tím, že může ovládat lidi, a že je to proti Bohu. Druhý 
mu oponuje argumentem. Jak víš, že to Bůh takhle nechtěl?“

Obáváš se, či nikoli i o amatérský foto život? 
Předpokládám a doufám, že foto život přežije, možná 
v trochu jiné formě.

Hodně jsem tě vyzpovídal svými otázkami. Chceš nám 
sám něco o sobě sdělit, na co jsem se zapomněl zeptat já? 
Uf, bylo to vyčerpávající. Dále by to bylo už jenom mlácení 
prázdné slámy.
 
Děkuji za rozhovor. 
 
                                  Drátový rozhovor vedl Vladimír Skalický
                                                      fotografie Vladimír Damašek
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10. května 2024 v 59 letech skončil život mého kamaráda. 
 
S Yankem Odehnalem jsem se poprvé potkal někdy v roce 
2000. Bylo to, podle jeho vzpomínek, na akci v Impulsu 
v Hradci Králové. Slovo dalo slovo, a tak jsme spolu začali 
kamarádit. 
Yanek začal chodit do našeho fotoklubu v Lanškrouně. 
Pravidelně dojížděl z Moravské Třebové, aby nám ukázal 
své barevné umělecké fotografie. Vytahoval je z tradičního 
alba na fotky 9 x 13 cm. Ve fotoklubu se formoval, až se 
postupně přeměnil na fotografa černobílého. 
První focení jsme spolu podnikli na Litovelské Pomoraví 
ještě v roce 2000. Honza se postavil za mne a koukal, kam 
koukám a co fotím já. Potom vzal svůj foťák Pantacon SIX 

a fotil podle mého vzoru. Takto jsme spolu prošli mnoho 
akcí a aktivit. Yanek přestal vnímat mé focení a vydal se 
vlastní cestou. Černobílé vidění jej pohltilo. Na barvu už 
jen dokumentární fotky z našich akcí. 
Je toho hodně, kde jsme spolu jezdili a fotografovali. 
Praha na Jeden den na Žižkově. Do Sudet, na Králíky, 
Sedlčany, Pomoraví, Louny, Josefov a hodně hodně 
dalšího. 
Yanek se vydal cestou pokusů a omylů, když uviděl 
fotografie Jaroslava Malíka Moje Róza próza. Kombinace 
několika negativů přes sebe. Jedno období krásných 
snových fotografií. Jindy koketoval s fotografiemi s mizející 
postavou nebo předměty v projektu Proměny nebo Sudety 
uvnitř. Na stěně naší chodby visí hodně jeho fotografií, 

Oříšky už nemám komu dát – 
vzpomínka na Yanka
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které jsme si na Vánoce vzájemně předávali. Darované 
potěší nejvíce. Hrušky, zátiší, postava za skleněnými 
dveřmi, sklenice s větvičkou. Je toho opravdu hodně. 
Je mezi nimi i ten poslední. 
Ke konci svého bytí se soustředil na své nejbližší okolí. 
Zátiší s kamny v jeho opravovaném domě v Dětřichově, 
kolečko, lopata opřená o zeď, sklenice s něčím na stole, 
opuštěné židle u jídelního stolu… 
Honzu jsem navštěvoval v nemocnici ve Svitavách, kam byl 
převezen po operaci nádoru mozku. Moje žena vždycky 
říkala: „Vezmi mu oříšky. Ty může a má je rád.“ Když jsem 
měl konečně krabičku s oříšky připravené k předání, 
dozvěděl jsem se, že byl převezen do LDN do Moravské 
Třebové a že se jeho stav zhoršil. 
Vzpomínám na poslední focení s Yankem, kdy jsme 

v prosinci 2023 jeli opět do Litovelského Pomoraví fotit 
rozlitou Moravu. Honza už nebyl dobrý. Týden na to 
prodělal operaci, která mu bohužel život nezachránila. 
Kruh se uzavřel a oříšky už nemám komu dát… 
 
Naposledy jsem Yanka viděl 8. května. Nezapomenu na 
jeho oči, které mne prosily o život. O návrat k životu 
plného starostí, ale také radostí. Radostí z přátelství, 
kamarádství. To jsem bohužel neuměl dát. Honza dva dny 
na to umřel. Sám na posteli v Moravské Třebové. 
A já si uvědomil, jak to musí být těžké odcházet sám. 
 
Se zármutkem na duši 
                                                                           Vladimír Skalický 
                                                                  Lanškroun 15. 5. 2024
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Tomáš Pospěch

Ahoj Tomáši, 
náš rozhovor začnu vzpomínkou na působení v ITF. 
Vzpomeneš na roky, kdy jsi v Opavě studoval?
Samozřejmě, už jen proto, že jsem postupně přerostl 
v pedagoga a dodnes tam působím. Stále jezdíme na Horní 
Bečvu, i když mnohé přednášky se odehrávají i v Opavě. 
 
Pamatuješ si na další fotografy, kteří s tebou školu 
navštěvovali? 
Se spoustou studentů se dodnes vídám. Ale pochopitelně 
nejčastěji s těmi, kteří zůstali v oboru. 
 
Udržuješ s nimi ještě nějaké spojení? Máte společné akce? 
Občas se vidíme na výstavách. Především s těmi, co 
jsou stále aktivní jako fotografové nebo galeristé. Vídám 

se pravidelně například s Evženem Sobkem, Martinem 
Smékalem, Jolanou Havelkovou, Martinem Popelářem, 
Vítem Šimánkem, Liborem Fojtíkem, Bárou Prášilovou, 
Martinem Wágnerem, Janou Šturdíkovou a mnohými 
dalšími. 
 
Přiznám se, že mne styl, kdy se jezdilo na chatu na Bečvu 
na víkendové soustředění studentů a profesorů s cílem 
osobních konzultací nad fotografickými úkoly, prezentací 
a výuky, moc nevyhovoval. Jak jsi tuto atmosféru vnímal 
ty? 
Studentů tam bylo hodně, a když jsi netančil nebo nepil 
u baru, bylo těžké se k pedagogům dostat a konzultovat 
s nimi. Také jsem tím trpěl, bylo mi vyčítáno, že s pedagogy 

Za svůj fotografický život jsem poznal mnoho fotografů. Některé si pamatuji 
od počátku, na některé jsem zapomněl a vzpomněl si až v čase nového setkávání. 
Jedním takovým fotografem je i Tomáš Pospěch. Poznal jsem ho na Institutu 
výtvarné fotografie v Opavě. Dlouho jsem si myslel, že byl v ročníku pode mnou, 
ale později jsem se dozvěděl, že to bylo naopak. Já byl v prvním a Tomáš již ve 
druhém, nebo nějakém vyšším ročníku. 
Tenkrát jsem ho asi moc nevnímal, stejně jako ostatní, které jsem na škole 
potkával. Byl jsem ve fotografické společnosti takovým nezkušeným 
a zakřiknutým studentem. Paměť se mi otevřela až po letech, kdy jsem začal 
Tomáše vnímat víc jako člověka, který se fotografii věnuje naplno. 
Náš rozhovor jsem proto začal jeho působením na ITF tenkrát i dnes.
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nekonzultuji, ale nedokázal jsem být tak průrazný a neustále 
je nahánět. Na druhou stranu bylo skvělé být alespoň 
párkrát do roka obklopen spolužáky, které zajímá to samé, 
co mne. To bylo inspirativní. A přes týden jsem chodil na 
dějiny umění. Bylo skvělé moci propojit dvě školy. 
 
Kdo z vyučujících na Tebe měl tenkrát největší vliv? 
Nejvíc mne inspiroval Aleš Kuneš, ale zpětně viděno byli 
zajímaví všichni pedagogové a rád na ně vzpomínám. 
Snažil jsem se po svém zpracovat i ta cvičení, u kterých 
jsem věděl, že takové fotografii se nikdy věnovat nebudu. 
I ta mne překvapivě ledacos naučila. 
 
Pojďme od školy k tvé „bohulibé“ činnosti. 
V poslední době jsi vidět především jako vydavatel nejen 
fotografických knih. Nevím, jestli jsi vydavatelem nebo 
nakladatelem. Podle dnešní terminologie se tato funkce 
často spojuje. 
Co jsi? Nakladatel nebo vydavatel? 
Používám spíše slovo nakladatel. Ale necítím se být 
nakladatelem. Léta jsem hledal, jak mohu dělat to, co mne 
zajímá. Nechtěl jsem se jen vyčerpávat učením a fotogra- 
fovat si do šuplíku, nepůsobil jsem v žádné vědecké 
instituci, nevěděl jsem, jak dělat výzkum, který by mi někdo 
aspoň trochu zaplatil a dalo se to publikovat. Vydávat knihy 
mi umožnilo mít celý proces od začátku do konce pod 
kontrolou, nejen napsat úvodní text, ale vědět, že kniha 
bude mít nějakou myšlenku, fotografie budou dobře 
vybrané, zeditované, bude vztah mezi fotografiemi a tím, 
jak kniha vypadá, bude to zkrátka objekt, který rádi 
vezmete do ruky a budete postupně objevovat. 
 
Udělat si knihu svých fotografií není dnes žádný 

problém. Je mnoho firem, které nabízí kompletní službu 
k vydání fotografické knihy. Je to asi podobné, jako když 
Kodak svým zákazníkům sděloval: „Cvakněte a zbytek 
uděláme za Vás.“ Nastrkáš své fotky do nějaké šablony, 
pošleš to emailem a za deset, čtrnáct dnů ti dojde voňavá 
kniha fotografií, o kterých jsi přesvědčen, že jsou těmi 
nejlepšími. Jak se ale připravuje a vydává kniha, která 
má za cíl něco jiného? Oslovit co nejvíce zákazníků v tak 
úzkém spektru koncových zákazníků, zabývající se teorií, 
nebo možná spíš filozofií fotografie, jako jsou pokročilí 
amatéři nebo snad dokonce profesionálové fotografie? 
Především kniha vzniká pomalu a každá chce svůj čas. 
Nedělám knihu pro každého, ale pro obeznámeného 
diváka, který je ochoten naslouchat a má radost z hledání. 
Někdy jsem i fotograf, ale většinou autor textů, výběru 
fotografií a toho základního pocitu z knihy, který se snažím 
zprostředkovat knižnímu grafikovi, aby měl návod, jak 
o knize uvažuji a jakým směrem by se tedy měl vydat. 
Vždy si myslím, že už mám zkušenosti a vím jak na to. Ale 
každý projekt je jiný. Když cítím, že něco má existovat, 
hledám, jak na to, kde se dají sehnat peníze, které galerii, 
která sleduje podobná témata, to nabídnout. Za odměnu 
se pak mohu věnovat i tomu, že naslouchám tématu 
a hledám, jak by mohla kniha nejlépe vypadat, jak o těch 
fotografiích uvažovat, co zdůraznit a co potlačit, jaký 
napsat text. Ale vždy se vyskytne spousta problémů 
a téměř každá knížka vzniká těžce. 
 
Máš za sebou již spoustu vydání. Můžeš vyjmenovat ta 
pro tebe nejstěžejnější? 
To bych mohl jmenovat téměř všechny. Snažím se toho 
dělat hodně málo, ale co nejlépe. Často pak těm autorům 
dělám i propagaci, kurátoruji výstavy, starám se o prodej 

 KNIHA / MYSLET FOTOGRAFICKY-ČESKÁ FOTOGRAFIE 1938-2000 / 
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knih. Není důležité, kdo má kolik výstav a knih, ale jestli 
má nějakou dobrou knihu, něco mu i diváku dala a přináší 
něco nového. To je v českém prostředí stále výjimečné. 
 
Já začnu knihou, kterou jsem si pořídil jako první. Byla 
to Česká fotografie 1938–2000 v recenzích, textech, 
dokumentech. Jak jsi přišel k nápadu tuto knihu vydat? 
To je trochu atypická kniha. Vznikla ze smutku, že spousta 
teoretiků a historiků umění se začne fotografii věnovat 
a znají jen texty Flussera, Barthese nebo Sontagové, které 
pak uplatní na všechno. Tyto eseje jsou hodně podnětné 
a měli byste si je přečíst, ale s fotografickou tvorbou 
nemají příliš společného a ani nemůžou obsáhnout široké 
spektrum, jak se dá o fotografii uvažovat. Teoretikové se 
pak o fotografii vyjadřují šablonovitě a mnohé opomíjí. 
Další a další generace se vyjadřují o fotografii, ale neznají 
nejstěžejnější texty, které byly v našem prostředí napsány 
před nimi, třeba od Funkeho, Štýrského, Wiškovského, 
Jeníčka, Anděla, Fárové nebo od Dufka. A protože léta 
učím a vedu teoretické diplomky, chtěl jsem, ať jsou tyto 
zajímavé texty pro studenty dostupnější. 
 
Příprava obsahu musela být hodně pracná. Soustředit 
články, vybrat z přehršel textů ty pravé. 
Kde jsi našel zdroje tolika informací? 
No kde, to je jasné, v dobových časopisech, knihách 
a katalozích. Léta jsem si je sbíral. 
 
Jak jsi dělal výběr? Měl jsi nějakou „šablonu“? 
Fotografoval jsem všechno, co mne v těch starých časo- 
pisech zaujalo, pak jsem to doma pročítal. Stává se mi to 
docela pravidelně, že si vezmu velké sousto a nadlouho 

se musím doma zavřít nebo naopak prošoupat boty na 
šumperácích... U Gustava Aulehly jsem prošel 83 tisíc 
snímků, u Karla Bucháčka přes 86 tisíc, u Josefa Koudelky 
jsem pročetl všech jeho 68 deníků, mnohé opakovaně, 
a podobné to bylo u dalších autorů. Spousta teoretiků 
chce dělat takové knihy, ale pak na to většinou nemají čas. 
Vznikne uspěchaná knížka, ale autoru to hodně uškodí. 
Protože když má knihu, dalších pár let mu nikdo nic nevydá. 
 
Druhou knihou, která vyšla čtyři roky po té první,
je Myslet fotografii, Česká fotografie 1938–2000. 
Co bylo impulsem pro vydání této druhé knihy? 
To bylo logické pokračování té první, kde jsem napsal 
k vybraným textům jen krátké úvody prozrazující kontext, 
ve kterém vznikly. V té druhé jsem se snažil popsat, jak se 
proměňovalo psaní recenzí, uvažování o přípravě 
a instalaci fotografických výstav, psaní monografií, nebo 
jak se proměňovalo uvažování o tvorbě prostřednictvím 
fotoaparátu. 
 
Obě jsou obsahově jiné. V první používáš články jiných. 
Ve druhé pracuješ se svým textem. 
Jak dlouho jsi knihy připravoval? 
Uvažoval jsem o nich a sbíral podklady léta. Nakonec 
vznikaly čtyři roky během mého doktorátu na ITF. Byl jsem 
první absolvent doktorského studia a záleželo mi na tom, 
aby mělo doktorské studium na ITF dobrou úroveň. 
Vydal jsem k nim také knihu Eugen Wiškovský: Obrazová 
fotografie. Wiškovský byl zajímavý jako fotograf i jako 
teoretik nebo překladatel textů Sigmunda Freuda a Carla 
Gustava Junga. Jeho texty o fotografii patří k tomu nej- 
originálnějšímu, co u nás vzniklo, ale byly těžko sehnatelné 
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po různých starých časopisech. K napsání úvodní studie 
se mi podařilo přesvědčit Matthewa S. Witkovského z Art 
Institute v Chicagu, kterého hodně zajímá středoevropská 
meziválečná fotografie. Knihu jsme připravili jako poctu 
zaniklému médiu analogové fotografie. 
 
Jak je těžké knihu o fotografii, a to ještě teoretickou, 
dostat na pulty obchodů? 
Když je dáte do velkodistribuce a nečekáte, že se vám 
vynaložené prostředky vrátí, tak vlastně snadné. Protože si 
knihy vydávám sám a nemohu sám sobě vystavovat faktury, 
musím doufat, že se má práce zaplatí z prodeje. Proto 
máme vlastní e-shop anebo si čtenáři přijdou pro knihu 
k nám do studia. To je mimochodem skvělé, vidět lidi, kteří 
chtějí naše knížky, osobně a mít možnost se s nimi bavit. 
 
Obě knihy byly vydány pod jiným nakladatelem 
(DOST/PositiF). Můžeš se trochu zastavit u těchto dvou 
nakladatelství a vysvětlit rozdíl? 
Nakladatelství DOST vzniklo v roce 2000, víceméně abych 
vydal knihu o architektuře v Hranicích a okolí, odkud 
pocházím. Pod touto hlavičkou jsem vydal několik knih 
o regionu, ale třeba také katalog Česká a slovenská foto- 
grafie 80. a 90. let pro výstavu v Muzeu umění v Olomouci. 
Ale když jsem se rozhodl, že budu vydávat více knih 
o umění a fotografii, založil jsem nakladatelství PositiF. 
 
Tvá asi nejslavnější kniha jsou Deníky Josefa Koudelky. 
Vím, že se tě na tuto knihu ptají, kudy chodíš. Můžeš 
jednou větou popsat, jak se k tobě Koudelkovy deníky 
dostaly? 
Josef Koudelka o řadě věcí dlouho přemýšlí a ptá se mnoha 

lidí, kdo by to mohl dělat. Moc jsme se neznali, ale vypadá 
to, že mne řada lidí doporučila, abych společně s Josefem 
Mouchou a Josefem Chuchmou napsal text do knihy Návaty. 
Za to jim děkuji. A pak mi Josef nabídnul, zda bych si chtěl 
přečíst jeho deníky a říct mu, zda je má smysl publikovat. 
Je pravda, že jsem měl vlastní zkušenost s dokumentární 
fotografií i se spaním venku a tato zkušenost se pro deníky 
hodila. Kupodivu se mi dobře četl Josefův rukopis. Navíc 
jsem byl ochoten věnovat množství času pročtení všech 
68 deníků a pečlivému výběru toho mála, co můžete v knize 
číst. Potěšilo mne, jak zajímavé ty zápisy jsou. Spousta věcí 
se v denících opakovala, jak si je Josef opakovaně zapisoval 
v průběhu života, nebo se týkají příprav na cesty, hledání 
nejpřesnějších formulací, co hledá ve svých projektech 
atd. Je jasné, že to opakování tam být muselo, psal si to 
především pro sebe. Vydefinoval jsem si pět hlavních 
myšlenek, co by měla kniha sledovat, protože vše sledovat 
nešlo, a neustále jsem text osekával a pročišťoval. 
Postupoval jsem stejně, jako když sestavuji knihu z velkého 
fotografického archivu, jak to bylo u knihy pro Jindřicha 
Štreita, Jana Jindry, Gustava Aulehly, Karla Nováka nebo 
třeba Karla Bucháčka. Nemám průpravu literárního 
redaktora, spíše editora fotografií, ale tato metoda se 
ukázala jako přínosná. A nemám rád, když někdo rychle 
prolítne archiv a rychle udělá knihu z toho, co se mu 
náhodně dostane pod ruku. Je potřeba to vysedět, poznat 
veškerý materiál a pak najít ten správný řez archivem. 
Před Vánoci jsme s Josefem dokončili přípravu deníků pro 
anglické a případně i francouzské nebo německé vydání. 
Nyní se překládá. U české knihy jsem myslel na českého 
čtenáře, pro zahraničního je výběr hodně jiný. 
 

 KNIHA / F. K. SLIB / 



22  /  FOTOIMPULS

Koho to zajímá víc, může si genezi vzniku knihy najít 
například v časopise FOTO č. 42/2021. 
Přesto se zeptám na tvůj osobní postoj ke knize a tvorbě 
Josefa Koudelky jako autora samotného? 
Já se na umění především rád dívám, těším se z něj 
a přemýšlím si o něm. Proto jsem se naučil oddělovat moji 
osobní zkušenost s autorem a jeho dílo. Od Josefa Koudelky 
jsem nic neočekával, byl to profesní vztah, ale sám jsem 
byl mnohokrát příjemně překvapován. Je to rozhodně 
zajímavý člověk a možnost s ním dělat na různých 
projektech je stále přínosná. 
 
Jak hodně do hloubky jsi Josefa Koudelku poznal? 
Těžko soudit, měl jsem příležitost s ním strávit už stovky 
hodin. Jsem kurátorem fotografie v Uměleckoprůmyslovém 
museu v Praze a mám na starost sbírku jeho fotografií, 
přípravu souborného katalogu nebo zápůjčky na zahraniční 
výstavy. Samozřejmě, že ta zkušenost je jedinečná. Josef 
mi neustále zprostředkovává, jak jeho soubory vznikaly, 
jak se měnil způsob jeho uvažování o nich, jak je 
prezentovali různí světoví kurátoři, se kterými dělal, a jak 
by chtěl, aby se o jeho fotografiích uvažovalo. Jen málo 
autorů takto do hloubky promýšlí své výstavy a knížky. 
 
Jak jeho fotografie hodnotíš?
Už když jsem sám začínal fotografovat, byly to především 
Exily, které na mne hluboce zapůsobily a přitáhly k foto- 
grafii. Ale pro nynější spolupráci s Josefem Koudelkou to 
není podstatné. Těch fotografií bych si vážil, i kdybych sám 
neměl zkušenost s dokumentární fotografií. Už v 60. letech 
přetavil humanistický fotožurnalismus do podoby autorské 
výpovědi. O něco později výrazně pozměnil směřování 
Magna, předznamenal jeho odklon od fotoreportáže 
k autorštější výpovědi, jak je tomu dnes u většiny jeho 
členů. O notný kus cesty posunul jazyk fotografie, co dokáže 
sdělovat. A ta poctivost, tvrdost k sobě a nasazení, se 
kterým vznikal každý z jeho projektů, to je inspirativní 
i pro dnešní autory. Už jen to, jak dokázal nafotografovat 
první dny invaze v srpnu 1968, i když se zrovna vrátil 
z namáhavého fotografování z Rumunska a mohl si říct, že 
není fotoreportér a není to jeho téma. Dnes mám příležitost 
být u toho, jak sestavuje tři knihy z projektů, které nafoto- 
grafoval v sedmdesátých nebo osmdesátých letech. I když 
jim věnoval několik tisíc filmů, dlouho pochyboval, zda 
je to natolik nosné, aby vznikla kniha. Dělá je teprve teď, 
beze spěchu a s co největší pečlivostí. 
 
Ve tvém seznamu vydaných knih najdeme mnoho foto- 
grafických, ale i nefotografické. Zaujalo mne, že jsi vydal 
třeba Pověsti z Hranicka, ale také něco z architektury. 
Asi nejznámější je Šumperák. Knihu jsem si koupil 
a znovu mne fascinuje množství sebraného materiálu. 
Kde jsi toto téma našel? 
Zkrátka jsem byl zapálený do regionu, odkud pocházím, 
a nemyslím si, že to, co jsem dělal pro Hranice, odkud 
pocházím, bylo míň důležité, než co dělám teď. Když jsem 
studoval dějiny umění, učitelé nechtěli, abych psal o foto- 
grafii. Věnoval jsem se tedy moderní architektuře, a i když 
nejsem historik architektury, rád si ji dodnes sleduji. Také 
rád architekturu fotografuji. Jednak to vydělává víc než 
učení nebo nakladatelství a mnohé mé projekty nejsou 

příliš výdělečné, jednak aspoň zúročím profesi fotografa. 
Mne to řemeslo baví. 
 
Jak dlouho jsi sbíral materiál k vydání? 
Od roku 2003 jsem udělal řadu projektů, kde jsem se 
z různých úhlů snažil dloubat do toho, co je to češství nebo 
být Čechem. Takže jsem se dotýkal venkovského fotbalu, 
fotografoval na deskový přístroj krajiny z počítačových her, 
které vypadaly jako sudkovské krajinky, vytvářel parafráze 
na vlastivědné knihy o hradech a zámcích z hradů, které si 
lidé slepili na zahrádkách nebo u nádraží, dokumentoval 
socialistické ploty. Už dlouho hledám, jak to přetavit do 
společné knihy, a snad se mi to konečně podaří do konce 
letošního roku vydat. K tomu vznikly fotografie provázené 
kresbami, videi nebo instalacemi o šumperáku, typovém 
domu od Josefa Vaňka z roku 1965. Byl to nejstavěnějším 
dům v socialistickém Československu a skvěle vypovídá 
o době, kdy jste si nemohli najmout architekta nebo 
stavební firmu, museli jste stavět svépomocí a těžce shánět 
materiál, ale proto také skvěle odráží naše představy 
o bydlení. Navíc mne už u předchozího projektu, 
Zemědělské práce / Slušovice, začalo bavit kombinovat 
různé přístupy, nejen fotografovat, ale také kreslit, natáčet 
rozhovory a z nich vycházet při další práci, vytvářet 
instalace nebo videa, a to vše různě kombinovat. 
 
Velice hodnotím i přednášky, které vydání knihy 
doprovázely. Slyšel jsem vás spolu s Martinou Mertovou 
v Olomouci. Kdo přišel na nápad knihu, a možná spíš 
fenomén šumperáku, představit i tímto způsobem? 
Když jsem psával o architektuře, překvapilo mne, jak je 
téma šumperáku nezpracované a kolik publikovaných 
informací je chybných. Takže nejdříve vznikla kniha, která 
zprostředkovávala náš výzkum, co to byl šumperák, a až 
potom jsem začal dělat výstavy a nakonec i připravil 
autorskou knihu, kde jako vizuální umělec řeším, o čem 
vše fenomén šumperák vypovídá. Nechtěl jsem být v pro- 
jektu v roli historika umění, to jsem nechal na Martině 
Mertové, která se toho skvěle zhostila. Pro sebe jsem si 
určil mnohem komfortnější roli, kdy jsem dokumentoval 
stavby, natáčel rozhovory s obyvateli nebo videa, kreslil, 
stavěl modely. Baví mne, že nemusím být jen fotograf, ale 
můžu do umění přenášet svou zkušenost s editací, uplatňo- 
vat některé vědecké metody anebo si pracovat s různými 
médii. Ten projekt nakonec může být edukativní výstavou 
o opomenutém architektonickém tématu, ale současně 
také rozehrávat celou škálu zpochybňování nebo narušovat 
představy o nás samých. 
 
Jaký byl ohlas veřejnosti? 
Když jsem s tím začínal, netušil jsem, že se z šumperáku 
stane takový fenomén a knihy se rychle prodají. Mne bavilo 
především to, jak měl každý stavebník v ruce ten stejný 
plán, jakoby stejné noty, ale každý podle nich hrál jinak. 
Ten projekt má mnoho čtení, od zmapování historie jednoho 
stavebního projektu, přes zamyšlení nad naší potřebou 
života v sérii, typovém domě, který vlastní i mnoho jiných 
rodin. Mimo jiné přináší zamyšlení nad abnormální dobou, 
která dala vyrůst fenoménu šumperák, až po úvahy 
o našem vkusu a představách o bydlení nebo různých 
stereotypech, na kterých trváme. 
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Líbí se mi, že zde používáš fotografii jako dokument 
jiného hlavního tématu. 
Jak se udržíš, aby fotografie nepřebily obsah? 
Obvykle řeším docela vážná témata, ale v mnoha projektech 
se nemohu zbavit určité poťouchlosti. Je řada pravidel, jak 
se má fotografovat architektura. Ale tento dům navrhnul 
stavitel s maturitou z večerní školy a lidé si je stavěli své- 
pomocí. Cíleně jsem na výstavách pracoval s touto DIY 
estetikou. Jak by si dům nafotogravoval laik, kdyby to chtěl 
udělat co nejlépe? Po mnoha pokusech jsem nakonec 
dospěl k důslednému komponování z rohu, kde čelo a bok 
domu zabírá stejný prostor přesně na střed hledáčku. 
A u jednotlivých prací jsem pak místo Photoshopu nejraději 
vyřezával, lepil, skládal a co nejvíce používal černou 
elektrikářskou pásku. 
 
Podobná je přechozí kniha Zemědělské práce / Slušovice. 
Popiš v krátkosti, o co jde. 
V ní jsem zúročil velký archiv diapozitivů, který se ke mně 
náhodou před mnoha lety dostal. V minulosti jsem vytvářel 
klasický dokument o vesnicích na Hlučínsku, Kysuci nebo 
Rusínech na východním Slovensku. Ale ke Slušovicím, kde 

se v 70. a 80. letech zformoval legendární Agrokombinát 
JZD Slušovice, jsem přistupoval jinak. Vyhledával jsem lidi, 
kteří tam v té době pracovali, natáčel s nimi rozhovory 
i videa, kde mi ukazovali tehdy obvyklé činnosti a gesta, 
podle diapozitivů jsem vyhledával různé stereotypy, co 
a jak se správně fotografuje, třeba mi veterináři shrnovali 
pravidla, jak fotografovat krávu. Je úžasné, jak jsou různé 
žánry fotografie zatíženy pravidly a konvencemi, jak se má 
co dělat. 
 
Pojďme ještě k jinému tématu. Jsi spolupracovníkem 
fotografického časopisu Fotograf. Není tento časopis 
o fotografii pro příliš velké akademiky? 
Ano, jsem v redakční radě, pomáhám formulovat jeho obsah. 
Dlouhá léta kopu za to, aby tu vedle sebe vycházely 
časopisy Foto i Fotograf. Oba dva jsou velmi důležité právě 
proto, aby mohly být jiné a obracet se k jinému publiku. 
A pro oba rád píšu. Zajímá mne obrazová fotografie i ta 
více srostlá se současným uměním. 
 
Jsou zde, i jinde v jiných časopisech, vidět fotografie, 
kterým už nějak nerozumím. Dělají se dneska ještě fotky 

„Většina nechce ostatním říkat něco zajímavého, 
ale pochlubit se, že i oni to umí nafotografovat tak, jako někdo před nimi.“ 
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pro běžné lidi, kterým oni sami rozumí, aniž by museli 
číst ačtyřkovou anotaci? 
Ano, to je častý dotaz. Ale i lidé mluví různě a také se 
přizpůsobují kontextu, kde mluví. Žijeme v úžasném světě, 
kde jsou informace konečně docela přístupné těm, kteří 
se chtějí něco dozvědět a posunout se dál. A také ve světě, 
kde téměř každý umí číst a v zadní kapse kalhot má telefon 
s fotoaparátem. Ale kupodivu je to jak s tím šumperákem. 
Většina nechce ostatním říkat něco zajímavého, ale pochlu- 
bit se, že i oni to umí nafotografovat tak, jako někdo před 
nimi. Ale už je příliš nezajímá, jaké k tomu měl předchozí 
autor důvody, co sděloval nebo z jakého myšlenkového 
zázemí vycházel. Napodobí jej, mají pocit, že to také 
dokázali nebo že to udělali lépe než ten předtím, protože 
je dnes dosažitelná lepší technika. 
Mnohokrát jsem si vyzkoušel, že když jsem k něčemu 
překonal nechuť, našel si informace a snažil se nějaký nový 
přístup pochopit, otevřel se přede mnou bohatý svět 
způsobu uvažování, který mne předtím nenapadnul. Ale 
obávám se, že ani světu Sudkových fotografií se nedá 
rozumět intuitivně, je dobré pochopit dobu, ve které tvořil 
a s čím se potýkal. 
 
Poslední číslo Fotografa jsem procházel před mnoha lety 
a obsah na mne byl hodně komplikovaný. 
Jak to vidíš ty? 
Když si člověk chodí průběžně na výstavy, sleduje si, co se 
děje i mimo svůj úzký obor a občas si něco přečte, není 

pak těžké do toho proniknout a třeba zjistit, že se tam 
schovávají nádherné věci stejně jako stereotypní klišé 
nebo vyloženě slabé kousky, stejně jak je tomu v klasické 
fotografii. 
 
Je ještě možný návrat k fotografiím, jaké dělali například 
Kolář, Hucek, Dostál nebo třeba K. O. Hrubý? 
My se k nim přece vůbec nemusíme vracet, můžeme si 
jejich fotografie kdykoliv prohlížet. Když jsem studoval 
v 90. letech, mnozí spolužáci chtěli fotografovat jako Josef 
Sudek. Proč ne, ale ukázat, že umím udělat něco podobného 
jako pradědeček, i když mám mnohem více vědomostí 
a lepší techniku? Není lepší se z těch fotografií těšit, ale 
sám vytvářet něco, co se vyjadřuje k dnešním tématům 
a dělat to nástroji, které máme k dispozici? Také pedagog 
na umělecké škole, ať už je jakéhokoliv věku, by měl 
studentům otevírat oči, učit je systematicky tvořit a rozvíjet 
vlastní pohled na svět a umění, a ne jim stále dokola 
ukazovat, jak to dělal, když byl mladý. 
 
Není to právě ta pravá podoba české fotografie? 
Výše jmenovaní autoři? A přitom je pro mne Viktor Kolář 
úžasný právě v tom, jak propojil humanistickou fotožurna- 
listiku s osobní zkušeností s americkým snapshotem, jak 
jej rozvíjel Robert Frank a další a jak toto spojení propojil 
na tématu planety Ostrava. Česká fotografie se při bližším 
pohledu slije s fotografií středoevropskou a různými vlivy, 
které k nám doléhaly. Více než česká to bude především 

/ Z CYKLU BEZÚČELNÁ PROCHÁZKA / 
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fotografie 60.–80. let. Ale autoři i diváci žijí svět roku 2024. 
A studenti, kteří se dnes na přednáškách dovídají fotogra- 
fické zkušenosti ze 70. let, je pak budou rozvíjet a učit 
dalších padesát let? 
 
Asi jsem staromilec, ale fotografie těchto fotografů mám 
pořád rád. 
Ale to já také. 
 
Co ty? Jaké fotky tě baví? A co tvé fotografie? Mám je rád. 
Nejsou upovídané, ale nejsou nikde moc vidět. Fotíš ještě? 
Nechci neustále vystavovat to samé. Každá výstava by měla 
být novou výzvou a aktuální reakcí na prostor. A jasně, 
že bych nejraději především dělal své věci. Ale také rád 
dělám pořádnou práci, a pokud se tomu nemohu věnovat 
naplno, raději jsem to načas utlumil. Teď mé uvažování 
vyplňuje práce pro Josefa Koudelku, editování knih, psaní 
textů, kurátorování výstav. Vloni jsem napsal text do knihy 
Šimonu Vejvančickému, který léta fotografuje industriální 
Kladno, připravil jsem knihu Karla Bucháčka, letos pomáhám 
Jiřímu Pátkovi a Moravské galerii v Brně vydat monografii 
Dáši Hochové, sám chystám monografii Pavla Vavrouška 
a několik dalších knih, pracuji jako kurátor v UPM a učím 
na ITF. To stačí, ne? 
 
Jsou tvé fotografie někde k vidění? 
Vždycky jsem více uměl kopat za jiné, pomáhat jim s jejich 
projekty, výběrem fotografií, přípravou knih a výstav. 

Naposledy jsme vydali knihu Jany Šturdíkové a připravil 
jsem jí výstavu v pražské galerii Fotografic. To byla skvělá 
zkušenost a obrovský projekt, který se svou pečlivostí 
a rozsahem i přemýšlením, co je fotografie architektury 
a jak kolem nás stárnou a odcházejí nejbližší věci, které 
ani nevnímáme, vymyká se z toho, co se obvykle ve foto- 
grafických galeriích vystavuje. A z tiskárny mi přivezou 
Okatara Matušku. To bude poměrně radikální knížka 
věnovaná ostravskému autorovi, který vloni bohužel 
zemřel. V osmdesátých letech studoval u Bořka Sousedíka, 
specificky rozvíjel jeho program vizualismu a také psal 
skvělé aforismy. 
 
A co tvá kniha? 
Držte mi palce, aby letos vyšla kniha o Češství. Na tuto 
práci se těším nejvíc, ale už několikrát jsem ji musel 
odsunout stranou pro jiné povinnosti.
 
A jsme zase u knih. Otázek bylo již dost. Do tvé další 
pedagogické, vydavatelské, nakladatelské, kurátorské 
a já nevím jaké další práce ti přeji hodně spokojenosti, 
hodně nápadů, inspirace a dobré nálady. 
 
 
                                   S Tomášem rozhovor „po drátech“ vedl 
                                                                          Vladimír Skalický. 
                                                                                    duben 2024

/ Z CYKLU BEZÚČELNÁ PROCHÁZKA / 
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Porota hodnotila celkem 1534 snímků od 196 fotografů.
Zastoupení v jednotlivých kategoriích:
kategorie J15 22 snímků 11 autorů
kategorie J25 30 snímků 17 autorů
kategorie A1 358 snímků 74 autorů
kategorie A2 270 snímků 67 autorů
kategorie A3 217 snímků 54 autorů
kategorie A4 66 snímků 21 autorů
kategorie A5 404 snímků 37 autorů
kategorie A6 39 snímků 13 autorů
kategorie K 128 snímků 10 kolektivů

Porota uděluje ceny v tomto pořadí:
Kategorie J15 autoři do 15 let, volné téma 
1. cena – Dora Svobodová – Jsem krásná?
2. cena – Lukáš Bulín – Světlonoš, Zimní cesta
3. cena – Tereza Svobodová – Okem psa
Čestné uznání – Jakub Jíra – Metrem, Ve stanici 

Kategorie J25 autoři do 25 let, téma „Člověk“ 
(snímky všeho živého – dokument, reportáž, street, portrét, 
akt, zvířata, divadlo, koncert, umění)
1. cena – Zuzana Havrdová – V galerii
2. cena – Vojtěch Ondrák – Z ateliéru
3. cena – Nela Kubánková – Sebepoznání
Čestné uznání – Nela Kubánková – Výlov rybníka
Čestné uznání – Karolína Štiková – Není kam spěchat, 
stejně se není na co těšit  

Kategorie A1 autoři bez rozdílu věku, téma „Člověk“ 
(snímky všeho živého – dokument, reportáž, street, portrét, 
akt, zvířata, divadlo, koncert, umění)
1. cena – Lenka Krejčová – Demolice Schichtovy budovy
2. cena – Tomáš Loukota – Jízda králů
3. cena – Jaroslav Lelek – Transfiguration (Divadlo DRAK 
2023)

Kategorie A2 autoři bez rozdílu věku, téma „Prostor“ 
(architektura, městská i přírodní krajina)
1. cena – Monika Půlpánová – Ráno na sídlišti
2. cena – Jiřina Marášková – Hrdlička, Zákoutí
3. cena – Hana Pešková – V kouřovém oparu

Kategorie A3 autoři bez rozdílu věku, téma „Život věcí 
kolem nás“(zátiší a věci)
1. cena – Kateřina Šušlíková – Město nahoře, Město dole
2. cena – Hana Pešková – Ve starém ateliéru
3. cena – Jiří Černý – Brambor hlíznatý
Čestné uznání – Jaroslav Kubík – Na parkovišti  

Kategorie A4 autoři bez rozdílu věku, téma „Experiment“ 
(ušlechtilé techniky, nové technologie)
1. cena – Monika Půlpánová – Krajiny
2. cena – Jiří Kočí – Cesta za poznáním, Pruhy, Mezi 
betonem a sklem
3. cena – Anna Benešová – Z oka do oka

Národní soutěž fotografie 2024
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Kategorie A5 autoři bez rozdílu věku, téma „Ucelená 
kolekce“ (volné téma)
1. cena – Hana Pešková – Děti práce
2. cena – Jaroslav Mareš – V protisměru
3. cena – Jan Odehnal – Z domácího deníku
Čestné uznání – Jozef Danyi – Dáma

Kategorie A6 autoři bez rozdílu věku, téma „Krásy a strasti 
regionu Olomouc“  
Cena Olomouckého kraje – Pavel Klásek – Cukrovník, 
Velké pyramidy Olomouc
Cena primátora města Olomouce Mgr. Miroslava Žbánka, 
MPA – Anna Benešová – Počkej!

Kategorie K kolektivy, společné téma

1. cena – Fotoklub Svitavy – Světlo a stín

Další ocenění:

Cena Svaz českých fotografů – Alfa Pardubice – Příběhy 
jednoho špagátu
Cena Foma BOHEMIA spol. s r.o. – Monika Sandrová – 
Oči bez tváře
Cena ZONER PRESS – Martin Andrle – Barevné výjevy 
z venkovského života
Cena Centra uměleckých aktivit Hradec Králové – 
Dora Svobodová – Jsem krásná?

Cena Vlastivědného muzea v Olomouci – Hana Pešková – 
Děti práce 14
Cena Liberecké školy fotografie – Jiří Šimák – Červená 
a žlutá

Fotografických soutěží u nás existuje celá řada, ale jen 
málo z nich má dlouhou tradici. Národní soutěž fotografie 
přetrvala, udržela si svá specifika a zároveň se přizpůsobila 
novým podmínkám. Úspěšně navazuje na přehlídky foto- 
grafie pořádané v minulosti, které jsou dodnes zdrojem 
informací o způsobu života dřívější doby.  

S přechodem do Olomouce došlo po delší době k úpravě 
kategorií soutěže, což jí přineslo větší počet účastníků, 
fotografií, a hlavně větší počet hodnotných fotografií. 
Ubylo náhodného cvakání. Ukázalo se, že velká řada foto- 
grafů chápe své fotografování jako vážnou tvorbu, již je 
třeba promýšlet. Uvědomují si, že každá fotografie musí 
realizovat úmysl autora, ale zároveň i oslovit diváka. 
Třebaže porota soutěže v podstatě stojí na vkusu, tvůrčím 
zaměření, zkušenostech a preferencích jednotlivých 
porotců, výběr je překvapivě objektivní vzhledem k nutnosti 
konsenzu často i protichůdných individuálních názorů. 
Umístění v soutěži a na výstavě je pak pro fotografa 
důležitým krokem k společenskému uznání vlastního díla.

Proměna se projevila zejména v kategorii věnované sou- 
stavné ucelené tvorbě, kde porota zalitovala, že výstavní 

/ D
O

RA
 S

VO
BO

D
O

VÁ
 / 

JS
EM

 K
RÁ

SN
Á?

 / 



28  /  FOTOIMPULS

NEDALEKO

prostory jsou velikostí omezeny. I když v ojedinělých 
případech šlo o projekty ukončené s jedním odpolednem, 
většinou bylo prezentováno dlouhodobé promyšlené 
směřování jednotlivých autorů. Zapůsobily i kolekce 
kolektivů, na mnoha byla vidět skutečná tvůrčí 
spolupráce členů. Ta se v nejlepších případech projevuje 
nejen obsahovým, ale i formálním sepětím jednotlivých 
souborů. Trochu zklamání přinesla kategorie věnovaná 
experimentu. Čekalo se více tvůrčí originality oproti 
napodobování osvědčených vzorů. Velké rezervy i naděje 
skrývají kategorie věnované dětským a mladým tvůrcům. 
Je to mimo jiné i úkol pro ty, kdo se skupinami mladých 
fotografů pracují.  
 
Já osobně jsem téměř každoročně v porotě třicet let, což 
mi umožňuje sledovat a porovnávat vývoj jednotlivých 
autorů a kolektivů, nováčky a proměny soutěže, a především 

i vývoj oboru fotografie. Blahopřeji všem, jimž se letos 
podařilo uspět, ať už získáním ceny či vystavenou foto- 
grafií (i to je v kontextu více než 1500 soutěžních fotografií 
úspěch). Děkuji jim, že svými snímky udržují prestiž, vysokou 
kvalitu a celkový dopad nejen amatérské fotografie, ale 
české fotografie vůbec, kde je hranice mezi profesionální 
a zájmovou fotografií téměř neznatelná. Dá se říci, že 
výstava z národní soutěže modifikuje pohled na fotografii 
mnoha tvůrců a každoročně poskytuje veřejnosti zprávu 
o podobě fotografického dění v naší republice.
 
                                                                               VĚRA MATĚJŮ, 
    předsedkyně Svazu českých fotografů, porotkyně NASFO
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Mezinárodní soutěžní přehlídka Praha fotografická nazvaná 
v duchu velkého fotografa Prahy Josefa Sudka již přes čtvrt 
století pravidelně soustřeďuje nejlepší snímky hlavního 
města, které vznikly v minulém roce. Každoroční výstavy 
jsou nejen odrazem proměn metropole, ale i tvůrčích 
aktivit a směřování jednotlivých fotografů. Do 28. ročníku 
soutěže bylo přihlášeno 1076 fotografií od 92 autorů. 
Fotografie jsou porotě předkládány a vystavovány v ori- 
ginální autorské podobě (zvětšeniny minimálně 30x40cm). 
Soutěží se tradičně ve čtyřech stálých kategoriích - Krása 
Prahy a její proměny, Lidé v Praze, Problémy Prahy 
a Kronika hlavního města. Proměnlivá kategorie v tomto 
ročníku byla Moje nejoblíběnější místo v Praze. Kritériem 
výběru všech cen je originalita záběrů a individuální tvůrčí 
přístup k fotografickému ztvárnění tématu.

Zaslané fotografie hodnotila v roce 2024 porota v čele 
s Danielou Mrázkovou, publicistkou, kurátorkou, zaklada- 
telkou soutěže Czech Press Photo a autorkou řady knih 
o fotografii a fotografech, ve složení: Karol Klváček – foto- 
graf, tajemník Zväzu slovenských fotografov, předseda 
organizačního výboru mezinárodního Fotosalonu Strom, 
Jaroslav Kučera – fotograf, Dana Kyndrová – fotografka 
a kurátorka, Milan Sedláček – odborný pracovník NIPOS-
ARTAMA, Petr Šálek, fotograf  – vydavatel internetového 
časopisu Artmagazin.eu, Andrej Reiser  –  fotograf, 
zakladatel agentury Bilderberg.

V kategoriích Krása Prahy a její proměny, Lidé v Praze 
a Kronika hlavního města vybrala 1., 2. a 3. cenu, v dalších 
kategoriích první cenu. Celkově bylo uděleno 8 čestných 
uznání. Hlavní cenou napříč kategoriemi je Cena primátora 
hlavního města Prahy, kterou letos získal Josef Parma za 
sérii fotografií Střípky. Dále byla udělena Cena Foma 
Bohemia za nejlepší černobílou fotografii (Tomáš Knot: 
Podvečer na Vítkově), Cena Svazu českých fotografů 
(Roman Konečný: Nový prezident – série), Cena Zväzu 
slovenských fotografov ( Pavol Kmeťo: Pohádka 
ze Střelečáku). Starostka Městské části Praha 1 Terezie 
Radoměřská ocenila jako každoročně fotografii vybranou 
návštěvníky výstavy loňského roku (Květa Závadová: 
Dívka v modrém).

Letošní výstava představující téměř tři sta vítězných 
a porotou vybraných snímků od 82 fotografů je dalším 
příspěvkem k vizuální kronice města. Je výzvou pro další 
fotografy, jimž se hlavní město stane základním tématem 
v nejrůznějších projektech. Pro diváky se stává příležitostí 
k zamyšlení nad historií i současností městského prostředí, 
smyslem života ve městě, aktivitou jeho obyvatel a výsledky 
jejich snah o drobné i velké změny. Fotografie nejsou naho-
dilou sbírkou záběrů, ale se znalostí souvislostí analyzují 
situaci. Prozrazují delší zájem o vybraná témata, soustavnost 
fotografování a schopnost vidět to podstatné. Nechybí 
humor jako nezbytná součást zdravého pohledu na svět. 

Postupně vzniká rozsáhlý soubor fotografií dokumentujících 
změny historické podoby, vývoj a rozvoj hlavního města. 
Kronika města je otevřená, každý se může zapojit. 

Soutěž i výstavu Praha fotografická pořádá Společnost 
Praha fotografická, z. s. za finančního přispění Ministerstva 
kultury ČR , hlavního města Prahy a s podporou Městské 
části Praha 1, organizací Svaz českých fotografů, z. s. 
a Nipos Artama. Poděkování za podporu a ceny do soutěže 
patří firmám Centrum FotoŠkoda, Eizo, Foma Bohemia, 
Liberecká škola foto-grafická, Nikon, Sanco, Ultralab&syn 
a Zväzu slovenských fotografov.

Kurátorka výstavy: Věra Matějů
Design: Dana Bleyová
Překlad: Lenka Čvančarová
Realizace: Karolina Huňády  a Lukáš Kalivoda

Praha fotografická 2024
28. ročník
Pod záštitou primátora hlavního města Prahy Bohuslava Svobody

Galerie Ambit, Jungmannovo náměstí 18, Praha 1, 16. 5. -2. 6. 2024
Slavnostní vyhlášení výsledků a předání cen, 
Staroměstská radnice, Brožíkova síň 15. 5. 2024
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Citát vybraný pro letošní rok nám připomíná rozmanitost 
námětů zvolených k oslavě a dokumentaci města zvaného 
Praha. Její krása, tajemství, nadčasovost a nepomíjivost 
uživily již „metráky fotografů“ řečeno slovy jednoho z nich, 
slavného Josefa Sudka. V soutěži Praha fotografická nazvané 
v jeho duchu se každoročně představuje okolo stovky 
autorů. Většina již má svůj rukopis, mnozí mají svá vybraná 
témata, jiní se inspirují vypsanými kategoriemi. Část jich 
začíná, některým se vyvedla třeba jen jedna „nesmrtelná“ 
fotka. Jednomu se podařilo najít něco nového, neomšelého, 
nefotografovaného, druhý se pokouší nově zachytit tu 
věčnost pražských památek. A protože město tvoří lidé, 
jejich potřeby a výtvory, je důležité zabývat se i jejich 
podobami, osudy a chováním. Dá se zjistit, do jaké míry 
je město utváří, žijí v něm jiní lidé než jinde? Umějí si 
současníci vážit skvostu, který jim zanechaly generace 
předchozí? 
Takovou otázku nadhodila velká část letošních soutěžních 
snímků. Na fotografiích je tematizována sounáležitost 
starého a nového. Citlivost a necitlivost zásahů do klasické 
podoby města. Fotografové se zamýšlejí i nad tím, jak se 
s velkými architektonickými a developerskými plány sžívá 
obyvatel města. Uvědomují si důležitost rovnováhy účelu 
a krásy. Nenápadně poodkývají budoucnost metropole, 
již současnost naznačuje v pozitivním i negativním smyslu. 
Bude nové prostředí přátelské k lidskému soužití? Budou 
zachovalé památky těšit i domácí, či se stanou jen atrakcí, 
z níž vymizel život?  
Sama fotografie samozřejmě není odpovědí na takové 
otázky, nicméně každoroční zachycení podoby hlavního 

města, dává příležitost ke srovnávání, zamyšlení a reflexi, 
někdy dokonce i nápravě. Problémy města, i když jsou často 
věčné a zdánlivě neodstranitelné, momenty historie 
odehrávající se v překrásných „kulisách“ Prahy i obyčejné 
momentky obyčejného života, které jsou k vidění na foto- 
grafiích letošní výstavy, charakterizují uplynulý rok ve všech 
výše zmíněných okolnostech. Více než dvě stovky fotografií 
od 82 fotografů vybrané ze zaslané tisícovky se představují 
v autorské papírové i digitální podobě. Výhodou je řada 
různých pohledů. Každý divák si může vybrat podle svého 
vkusu. A pokud nenajde, co se jemu líbí či zdá důležité, 
může zkusit to příště sám vyfotografovat. 
Zajímavostí letošního ročníku je převaha černobílých 
vyjádření. Škála odstínů od černé k bílé byla původně pro 
fotografii a film jediným vyjadřovacím prostředkem. Míra 
stylizace, která s tím souvisí, neboť sebereálnější snímek 
v černobílém provedení nikdy není odrazem viděného, se 
zdála být s mediem fotografie nerozlučně spjatá. S nástupem 
a zdokonalením barvy se ale černobílé obrazy stávají 
klasickými, až archaickými a vyjádření v odstínech šedi má 
nádech retro či experimentu, přestože už zdaleka není jen 
výsledkem práce v temné komoře. Černobílé pojetí jakoby 
podporuje schopnost analyzovat viděné a výrazněji 
prozrazuje osobnost a záměr autora. Možná s tím trochu 
souvisí i druhý význam slova černobílý: zjednodušený, 
ale jasně polarizovaný, snadno vysvětlitelný, zařaditelný. 
Retrospektivní černobílá fotografiím města a jeho památek 
sluší právě pro to zjednodušení, které přináší a které 
autorům umožňuje zdůraznit význam a myšlenku obrazu. 

                                                                                   Věra Matějů

Praha nejen černobílá
„Praha je jako kouzelná skříňka plná tajemství.“  Václav Havel
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Centrum uměleckých aktivit, p. o. a Volné sdružení východočeských fotografů, 
z. s. Hradec Králové za finanční podpory Ministerstva kultury ČR, 
Královéhradeckého kraje a Statutárního města Hradce Králové, 
FOMA Bohemia spol. s r.o. a FOMEI a. s. Hradec Králové
vyhlašují

35. ročník fotografické soutěže
PREMIÉRA 2024
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Rámcový harmonogram soutěže:

Vyhlášení soutěže duben 2024
Uzávěrka soutěže 30. září 2024
Vyhodnocení (porota) říjen 2024
Výstava 16. listopadu 2024–12. ledna 2025
(Galerie Na Hradě), 
(1.–30. listopadu 2024 v Informačním centru)
Vernisáž v Galerii Na Hradě15. listopadu 2024 
Předání cen, rozborový seminářlistopad 2024 
(bude upřesněno pozvánkou)
Vrácení fotografií březen–květen 2025

Adresa pro příjem 
Centrum uměleckých aktivit p. o.
Premiéra 2024 
Tomkova 139
500 03 Hradec Králové

Informace:
Zuzana Capoušková
tel.: 775  011  857, e-mail: foto@cuahk.cz
www.cuahk.cz

Přihláška: 
https://www.cuahk.cz/akce/premiera-2024-prihlasky/

Podmínky organizátora a následné práce 
s daty soutěžících jsou v rámci GDPR

Podmínky účasti: 

Kategorie A: volná tvorba

 . Do soutěže se přijímají fotografie volné tvorby autorů, 
dosud nikde nevystavované ani nepublikované.

 . Počet fotografií: max. 10 jednotlivých snímků a/nebo 
max. 2 ucelené soubory (cyklus/seriál) v rozsahu 

 od 5 do 8 snímků.
 . Přijímají se fotografie ve fyzické podobě – vytvořené 

digitální či analogovou cestou, kvalitně vytištěné, 
neadjustované a bez paspart, o rozměrech delší strany 
min. 24 cm a max. 60 cm (zdůvodnitelné odchylky 
možné po dohodě).  . Každou fotografii zaslanou do soutěže označte v pravém 
dolním rohu rubové strany příjmením a jménem autora, 
adresou a názvem snímku, popř. názvem souboru 
(cyklu/seriálu) s pořadovým číslem. . Fotografie nahrajte řádně označené v digitální podobě 
(ve formátu JPEG) na https://www.uschovna.cz 

 (do pole zpráva uveďte: Příjmení a jméno – Premiéra 
2024) 
a odkaz ke stažení zásilky vložte do příslušné kolonky 
v přihlášce (zásilku můžete rovněž odeslat na adresu 
foto@cuahk.cz). Fotografie v elektronické podobě 
slouží k propagaci soutěže, do katalogu a pro projekci 
při vyhlášení vítězů a rozborovém semináři. 
Fotografie v elektronické podobě budou mít název ve 
tvaru: 
Prijmeni Jmeno_Nazev fotografie nebo cyklu/serialu_
poradove cislo.jpg
Příklad: Novak Jan_Dialog_01.jpg.  
Optimální velikost fotografie v elektronické podobě je 
24 cm na delší straně při 300 DPI. Fotografie ukládejte 
bez komprese, tj. beze ztrát na kvalitě.

Názvy a označení fotografie v elektronické verzi, na 
papírové fotografii i na přihlášce musí být totožné. 

Zásilky, které nebudou splňovat uvedené podmínky, 
nebudou do soutěže přijaty.

Tip poroty: 
Doporučujeme nepřidávat k fotografiím bezdůvodné 
a vizuálně rušivé rámečky nebo kontury vytvořené ve 
fotoeditoru.

Kategorie B: 
Pořadatelé se pro letošní ročník rozhodli nevyhlásit 
kategorii B. 
Administrativní poplatek:  160 Kč (platba bankovním 
převodem či kartou při odeslání přihlášky). 

Vyhodnocení:
Soutěž vyhodnotí odborná porota jmenovaná pořadatelem 
a navrhne udělení osmi finančních cen v celkové hodnotě 
8 000 Kč (á 1 000 Kč), které věnuje Volné sdružení 
východočeských fotografů, z. s. Hradec Králové. 
Autoři vítězných fotografií dále obdrží: 
Věcné ceny od sponzorů: FOMA Bohemia spol. s r. o. 

Hradec Králové a FOMEI a. s. Hradec Králové. 
Volný vstup do foto/film studia zdarma v průběhu 
jednoho roku (věnuje Centrum uměleckých aktivit, p. o. 
Hradec Králové). 
Porota má právo vyjmout z cyklu nebo seriálu jednotlivé 
fotografie a hodnotit je jako samostatné snímky.
Pořadatel má právo na doporučení poroty ceny sloučit 
nebo některou z nich neudělit.
Z oceněných fotografií a dalších vybraných snímků bude 
utvořena výstavní kolekce, kterou budete moci zhlédnout 
v  Galerii Na Hradě v  Hradci Králové a v Informačním 
centru v Hradci Králové v  listopadu 2024. Bližší informace 
o  místech konání a časovém harmonogramu repríz výstav 
budou včas na https://www.cuahk.cz/.
Pořadatel nezodpovídá za poškození fotografií při 
poštovní přepravě.
Svým podpisem na přihlášce autor souhlasí s podmínkami 
soutěže a s případným uveřejněním svých fotografií 
k propagaci soutěže bez nároku na honorář.
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KDE FOTÍM JÁ

Dnes napíšu příběh, který jsem si vyslechl nedávno na 
našem „Fotopivu“ v České Třebové. 
Příběh není dlouhý, zato unikátní svým obsahem.
Určitě se vám nejdenou stalo, že jste někde něco ztratili. 
Když jste na to přišli, běželi jste to hledat. Klíče, peněženka, 
kapesník nebo i manželka… I já mám takovéto osobní 
zkušenosti. Třeba když jsem z kapsy u kalhot ztratil telefon 
na jarních vodou zaplavených loukách kolem Hradce 
Králové, nebo ten samý telefon spadlý ze střechy auta. 
Mnohdy si svoji chybu uvědomíme brzy a ztráta se stane 
jen dalším malým životním příběhem. 
A k tomu příběhu novému. 
Na „Fotopivo“ se už scházíme několik roků. Organizátorem 
je Xaver z České Třebové. Platí, že první čtvrtek v měsíci se 
sejdeme a popovídáme, popijeme, ukážeme si nové 
fotografie nebo zajímavé knihy s obrázky jiných fotografů. 
Zhruba před dvěma roky k nám došel i „Komár“ 
z Litomyšle. Přichází, fotografie pochválí, řekne, jakou 
technikou je nejlepší ty a ty fotografie dělat, popije a jede 
domů do Litomyšle. Všichni ho máme rádi, protože je 
dobrým parťákem, který přinese hodně dobré nálady. 
Poslední „Fotopivo“ jsme jako obvykle seděli, prohlíželi, 
povídali. A tu Komár povídá Xaverovi: „Máš tady ten foťák?“ 
Moc jsem tomu nevěnoval pozornost do doby, než jsem si 
vyslechl příběh tohoto foťáčku. Jednalo se o „olympijský“ 
Fed někdy z roku 1980, který byl vyroben v kolekci 
u příležitosti konání olympijských her v Moskvě. 
Stalo se to prý někdy dávno, snad víc jak deset, dvacet 
let nazpět. Komár hraje a zpívá v kapele, která před 
těmi mnoha lety zkoušela v budově bývalého koupaliště 
v České Třebové. Já jsem zde několikrát fotil opuštěné 
zarostlé bazény, klouzačku z betonu a skokanskou věž, 
která „vzpomínala“ na časy skoků do vody třebovských 

plavců. Tak jednou po zkoušce se kapela domluvila, že se 
vyfotí. Komár, již tenkrát dobrý fotograf, vzal svůj Fed 
a kapelu snad i vyfotil. Nevím, co se stalo dál, ale jak to 
tak chodí, odložil si foťák na nedalekou zídku a dál se bavil 
s dalšími členy kapely. A jak to tak bývá, zpět odešel už 
bez fotoaparátu. Doma po nějakém čase prý zjistil, že 
foťák nemá. Bohužel si nepamatoval, kde ho mohl nechat. 
Přehrabal celý byt, chodil po kamarádech, vzpomínal ale 
nic. Se zrátou se tedy smířil a na věc zapoměl. 
Po letech ho někdo na Fotopivo přivedl. Tam se potkal 
s Xaverem. Jednou při nějakém povídání Komár „vytáhl“ 
i tuto svoji historku. Xaver zbystřil a povádá: „Hele, ty jsi 
ztratil a já jsem jednou foťák našel.“ 
Komár: „Kde si ho našel?“ 
Xaver: „Na starém koupališti.“ 
Komár: „Nekecej!“ 
Xaver: „Fakt, šel jsem tam někam fotit a na zídce leží 
pěknej Fed.“ 
Komár: „Tý vol… Ten jsem tam jednou zapomněl.“ 
Xaver: „To je ale tak osm roků, co jsem ho tam našel.“ 
Komár: „To bude ten můj. Máš ho ještě?“ 
Xaver: „Mám.“ 
Komár: „Tak ho přines. Koukneme se na něj.“ 
 
Slovo dalo slovo a já byl u toho, když Xaver fotoaprát Fed 
z roku někdy kolem 1980 vytáhl z tašky. V tom okamžiku 
se foťáček stal středem pozornosti a radosti nejen 
Komára, ale všech okolo. 
Zázraky se dějí. 
I po osmi letech. 
 
            Byl u toho, naposlouchal a napsal Vladimír Skalický.
           Lanškroun, duben 2024

V jednom starším čísle našeho časopisu jsem psal o osobním zážitku, jak vzkaz 
na krabičce od svitkového filmu pomohl k návratu zapomenuté sekyrky
zpět k majiteli.

Zázrak po osmi letech
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Hořice (11.–14. 4. 2024) byly třetí v pořadí z kamenného 
triptychu Vladimíra Skalického. Vláďa totiž není žádný 
troškař a umí jedno téma rozvinout do tří fotografických 
akcí. 
Jen pro připomenutí – dvě předcházející setkání na téma 
Kámen jsme absolvovali zjara 2023 v Prachovských skalách 
a na podzim ve Zderazu na Vysočině. Zatímco jsme se na 
prvních dvou akcích seznamovali s kamenem zasazeným 
do přírody či kamenem lomovým, který člověk přírodě 
bere, v Hořicích a v okolí jsme již mohli obdivovat kámen 
umělecky zpracovaný. 
Ubytovaní jsme byli v Jaroměři v hotelu Grand. Do Hořic 
jsme to měli necelých 25 km, do Kuksu, sídla Braunových 
soch, pouhých 9 km. 
Jak je Skaldovým zvykem, některé aktivity připravuje 
společné pro všechny účastníky. Jinak se můžeme rozprch- 
nout po okolí a fotit podle svého naturelu místa nám blízká. 
Na první večer pozval manžele Horčičkovi z Hořic, kteří nás 
velice obšírně seznámili s  historií, architekturou, kame- 
nnými pomníky a sochami jejich města. Promyšlený to tah 
Skaldy, protože jsme se druhý den nepouštěli do neznáma, 
ale věděli jsme již, kam nahlédnout, co prozkoumat a co 
lze třeba i vynechat. 
Co jsme si ale nikdo nenechal ujít, byla návštěva Sochařsko 
-kamenické školy v Hořicích (dnešní název Střední umělecko- 
průmyslová škola sochařská a kamenická). Dokonce nás 
provázel sám pan ředitel. Budova byla přímo napěchovaná 
sochami, reliéfy. Člověk tu o ně „brkal“ na každém kroku. 
Učebny byly plné hlav na nás zírajících či čekajících na 
dokončení. A ač byla sobota, na dvoře školy se horečně 
sochalo. 
V Hořicích stál za zhlédnutí i vrch Gothard, kde je pěkný 
výhled na město a kde je umístěna přírodní galerie kame- 

nných plastik vzniklých během Hořických sochařských 
symposií pořádaných pravidelně od roku 1995. 
Do tohoto setkání jsem neznala ani Hořice, ani Jaroměř. 
A tak jsem svou fotografickou návštěvu rozdělila 
spravedlivě mezi tato dvě města. Hořice stály za vidění, 
ale i Jaroměř mě nadchla. Má pěkné náměstí, které uzavírá 
gotický kostel sv. Mikuláše. Svými mohutnými zdmi spadá 
téměř k řece a tvoří dominantu okolí. Součástí města je 
městská památková rezervace pevnost Josefov, která leží 
na vyvýšeném místě nad soutokem Labe a Metuje. 
Je výchozím bodem pro naučnou stezku Josefovské louky, 
kde je ornitologická pozorovatelna. Z fotografického 
hlediska stojí za to vidět všechna tři místa. Díky fotogra- 
fickému víkendu jsem si udělala ucelený obrázek o dvou 
pěkných českých městech. 
Mnozí z fotografů si ještě stihli prohlédnout Zvičinu, Kuks, 
cihelnu v nedaleké Šárovcově Lhotě nebo Lázně Bělohrad 
a nedaleký sopouch staré sopky v Hřídelci. 
Nemohu ve vzpomínce vynechat večerní programy plné 
srandiček, humoru a smíchu. Například dvě soupeřící 
družstva ve vymezeném čase se přefukovala balonky do 
soupeřovi branky, zjišťovala, co je to za předmět v krabici 
(byl to trpaslík), a pak tvořila z barevných papírů na 
malířských stojanech svoje trpaslíky. 
Co říci na závěr? Opět krásné setkání přátel, kteří milují 
fotografii, fotografování, objevování nového. A za ty chvíle 
ti, Skaldo, moc děkujeme. Obdivujeme tě, že máš energii 
a odvahu takhle rozsáhlé akce pořádat s tak neukázněnými 
tvory, jako jsou fotografové. A dokonce dvakrát do roka. 
S poděkováním nemohu opomenout Evu Stanovskou, 
která nám pak z nalovených fotek vždy vytvoří krásnou 
vzpomínkovou knihu. I tobě, Evi, velký dík. 
                                                                             Hana Černíková

Kamenný triptych
Umělecká díla jsou k vidění v každém 
okně Jaroměře i Hořic
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Nestává se to často. Naposledy někdy v roce 2006, kdy se 
řeka Morava u Litovle rozlila do přilehlých lesů. Nebývá to 
na dlouho. Týden, někdy i jen pár dnů, kdy lze vyrazit 
s gumáky do Litovelského Pomoraví. 
Kdo má rád lužní lesy, je nadšen z toho, jak vypadají, když 
jimi protéká voda všude kolem. To se opět vrátilo v prosinci 
2023. Odrazy ve vodě, klidná nebo naopak vlnící se hladina. 
Tam, kam se běžně dojde, nyní dojít nelze. A protože je voda 
vodorovná, hned se ukáže, jaká je modelace krajiny. 
Gumáky, běžně vysoké cca 30 cm, stačí jen někde. Mít tak 
boty rybářské, to by se člověk dostal i blíž ke korytu řeky 
a na místa, kde gumáky nestačí. Takto zůstávám jen na 

Litovel pod vodou 

kraji lesa, a i přesto hlídám výšku vody. Stačí jeden krok 
a mám v botách plno vody. 
Nic to nevadí, protože když jdu za obrázkem, překonávám 
ledajakou překážku. A voda není zeď. Jen neutopit foťák. 
Fotím jeden, druhý film. Doma vyvolávám a udělám pár 
fotografií. Nelze to přehánět v množství udělaných pozitivů. 
Ono se taky ne vše podaří. Vím, že síla zážitku někdy 
předčí sílu obrazu a snažím si na to dávat pozor. 
Do Pomoraví se vrátím brzy. Už na Velký pátek s velkým 
formátem. Tedy možná. 
 
                                                                           Vladimír Skalický
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VÝSTAVY  

A je to zase tady. 
Anonce na jeden z nejlepších lidových festivalů Blatenský 
fotofestival 2024. 
A proč o něm opět píšu? 
Abyste se na festival přijeli podívat. 
A co uvidíte? 
Určitě výstavy významných českých fotografů v městských 
galeriích. Určitě mnoho obrázků méně významných foto- 
grafů různě po městě, a hlavně na Otevřené scéně ve stále 
nedokončeném sále U Bílého lva, kde budou vystaveny 
vybrané fotografie na společné téma ČAS. 
Co proto udělat? 

Blatná 2024
Především se rozhodnout. A když už se rozhodnete, tak si 
včas sehnat ubytování přímo v Blatné nebo blízkém okolí. 
Festival je totiž dvoudenní. Začíná v sobotu v 10.00 a končí 
v neděli v 17.00 hodin. 
Neváhejte a přijeďte! 
Uvidíte trochu jinou fotografii než ve fotoklubech 
a v soutěžích amatérské fotografie. Poznáte jiné lidi, kteří 
mají fotografii rádi, rádi ji dělají a rádi si o ní povídají. 
A možná najdete spřízněné duše, ze kterých se stanou vaši 
kamarádi. 
Tak vás do Blatné ve dnech 21.–22. 9. 2024 zve 
                                                                           Vladimír Skalický 

22. dubna 2024, Vysoké Mýto – Dvacet autorů zaplnilo na jeden den prázdný 
dům v centru Vysokého Mýta fotografiemi. Formát krátkodobých výstav 
baví nejen autory neformální skupiny Šedá zóna, ale také studenty Ateliéru 
vizuální komunikace Štěpánky Stein, která v pořadí druhou pop-up výstavu 
kurátorovala. 

https://www.fotofestival.cz/#about

Pop-up výstava Šedá zóna ve Vysokém 
Mýtě: fotky v prázdném domě
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Při zahájení večerní vernisáže se stěny malého domku 
v centru města doslova prohýbaly ve švech. Zatímco jindy 
je uvnitř úplné ticho, ve kterém byste snad mohli zaslech- 
nout zrníčka prachu pomalu dopadající na letité podlahy, 
v sobotu 20. dubna tu bylo naopak velmi živo. V pořadí 
druhou pop-up výstavu neformální skupiny Šedá zóna 
podnítila pardubická fotografka Dita Valachová.

„Když mi mí studenti říkali, že vystavují v prázdném domě, 
řekla jsem, že je to senzace, že miluju punk,“ zahájila 
vernisáž Štěpánka Stein. „Během dalších 6 měsíců mi volala 
Dita Valachová a řekla mi, že hledá kurátora na výstavu do 
Vysokého Mýta. Co jsem mohla dělat, když už jsem jednou 
řekla, že to miluju?“ Podle slov kurátorky je na podobné 
výstavě důležité nejen to, že uvidíte aktuální soubory  
a fotky současných fotografů, ale hlavně to, že jde o velmi 
neformální, otevřenou a ve své podstatě i dostatečně 
intimní událost, která lidem umožní bavit se o fotografii, 
přicházet s novými nápady, a zároveň zaplnit místa, která 
by jinak ležela ladem.  

Mezi dvacítkou autorů, kteří své práce vystavovali ve 
Vysokém Mýtě, převažují studenti Institutu tvůrčí fotografie. 
Právě díky společnému studiu se tu potkávají fotografové 
ze tří evropských zemí, každý s velmi svébytným pohledem 
na témata, která zachycují. K nim se přidávají také studenti 
Štěpánčina Ateliéru vizuální komunikace, který česká foto- 
grafka a pedagožka založila spolu s Václavem Jiráskem. 

„To, co nás na tom baví, je možnost vystavovat velmi speci- 
fické věci, na které by v galeriích nebylo místo,“ shodují se 
autoři. „Můžeme si hrát s prostorem a doslova zaplnit dům 
fotkami od sklepa po půdu.“  
A právě tenhle site-specific zážitek dělá pop-up výstavy ve 
Vysokém Mýtě výjimečnými. Do starého domu se vchází 
vyřezávanými dveřmi, první fotky vás přivítají už v chodbě. 
Visí také v bývalé kuchyni nad výlevkou s nápisem „Nepít, 
olovo!“ i ve staré prádelně a dílně na dvorku. Provází vás 
dřevěnou pavlačí, místnostmi, kde možná byla ložnice  
a možná dětský pokoj až na půdu, kde se pod vikýři pohupují 
staré pavučiny.  

Další mýtskou výstavu skupina Šedá zóna plánuje na příští 
jaro, práce autorů ale můžete potkat už letos v květnu na 
novém fotofestivalu Paradajs v Banské Štiavnici.

Vystavující autoři 
Milan Arnošt, Valdemar Bednarz, Petr Foltýn, James Hayne, 
Katarzyna Heczko, Kateřina Janů, Jiří Kocián, Pavel Křeček, 
Jana Mašterová, Jana Mensatorová, Vendy Mlejnská, Eva 
Mořická, Petr Moško, Martin Novotný, Lukáš Procházka, 
Sandra Sedlecká, Eva Stanovská, Katarzyna Szwarc, Lenka 
Vaculínová, Dita Valachová.

Šedá zóna je neformálním uskupením autorů ze zemí 
střední Evropy. Mají za sebou dvě pop-up výstavy v opuště- 
ném domě ve Vysokém Mýtě, jednu z nich kurátorovala 
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Štěpánka Stein. Hravá forma víkendových výstav v netra- 
dičních prostorách dává vzniknout souborům, které se 
mohou a nemusí brát příliš vážně. Jde o svěží a lehký 
náhled do fotografické tvorby současných autorů napříč 
generacemi.

O Ateliéru vizuální komunikace 
Na semestrálních kurzech pod záštitou Czech Photo Centre 

Štěpánka Stein fotografy citlivě provádí světem současné 
fotky a ukazuje jim, že dnes už není možné fotku vnímat 
jako samostatné médium, ale spíš jako multižánrovou 
disciplínu, která umí vizuálně propojovat a vyprávět 
příběhy módy, architektury, designu, ulic, měst i lidství.

                     text Lenka Vaculínová, fotografie Eva Stanovsá
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HOMAGE TO 
V listopadu loňského roku jsem přijal pozvání na výstavu 
polského fotografa Boguslawa Michnika v Klodsku. 
Pro mnohé to není autor neznámý. Boguš tvoří již mnoho 
let v cyklech, které následně prezentuje na svých autorských 
i skupinových výstavách. V Klodském ošrodku kultury 
vystavil práce z cyklu HOMAGE TO. 
Vystavené fotografie vznikaly jako odkaz na různé tvůrce, 
umělce. Více než 30 vystavených fotografií odkazují na 
Claude Moneta, Martina Martinčeka, Roy Liechtensteina, 
Gustava Klimta, Aleksandra Rodčenka, Jaksona Pollocka 
a mnohé další. 
Někdy jde o dialog, jindy o otevřené dveře do jejich světů. 
Původní umělecké dílo se stává anotací pro dílo nové. 
 
VOLT-AGE Izolátory a Rámy v Osmičce 
Zajímavou výstavu nabízí velice obdivuhodná galerie 
OSMIČKA v Humpolci. 
První zmíněnou výstavu jsem viděl téměř před jejím 
uzavřením. A mohu říci, že jsem zíral. V galerii byly vysta- 
veny izolátory všech možných typů, druhů, použití, barev  
a velikostí. Prezentaci své sbírky zde ukázal Kamil Machyán, 

místní elektrikář, již od dětství posedlý sbíráním izolátorů 
vysokého napětí, a František Daněk, principál a strůjce 
kolosálního Muzea izolátorů a bleskojistek poblíž nedaleké 
Obrataně. 
 
IN MARGINE 
Druhá výstava, o které chci psát, je prezentací autorské 
adjustace, tedy přípravy uměleckého díla k vystavení 
samotným tvůrcem, je často na okraji divákovy pozornosti 
a stejně tak je marginalizována v dějinách umění. Výstava 
IN MARGINE upozorňuje na umělecké zpracování rámů, 
soklů nebo i vitrín. Právě nyní můžeme hovořit o určité 
romantizující renesanci používání výrazných principů napo- 
máhajících autorovi vtáhnout diváka do světa uvnitř rámu 
podobně jako magické portály teleportující do jiné 
dimenze. 
Rámy plné i prázdné. Vitríny bez uměleckých artefaktů, 
sokly bez soch. Hlavním předmětem výstavy se stal rám 
sám. Vedle prázdných rámů zde byly vidět i plnohodnotná 
díla od známých a méně známých tvůrců. Vedle, pro mne 
neznámých, fotografií Josefa Sudka i adjustace Miroslava 

Výstavní smršť
Občas si položím otázku, zda má moje psaní o výstavách smysl, obzvlášť, kdy 
je již dávno po jejich ukončení. A ještě stále si potvrzuji, že má. Minimálně 
proto, abych navnadil, přiměl, nebo dokonce přesvědčil vás všechny, abyste 
za výstavami chodili, vyhledávali je a brali si z nich to dobré i méně dobré. 
Dne se zmíním o několika zajímavých výstavních počinech. 
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Tichého z Kyjova. Viděl jsem i fotografie Jana Svobody 
s jeho obrazem s prázdným rámem na stěně. Zajímavá byla 
i díla Josefa Váchala, Alžběty Krňanské nebo Stanislava 
Kolíbala. Mimořádné byly veliké obrazy Františka Bílka. 
Výstava zajímavá nejen svým tématem, ale i vystavenými 
díly. 
A proč o výstavách v Osmičce opakovaně píši? 
Proto, abyste, pokud budete v blízkosti Humpolce, 
nezapomněli zajet. 
www.8smick.com
 
Bohdan Holomíček FOTOGRAFIE 
Bohdana není potřeba v našich koutech představovat. 
Vždyť i na poslední valné hromadě VSVF obdržel čestné 
členství našeho spolku. 
Chci se ale zmínit o nové galerii EPO1. 
I v dnešní době, kdy se úspěchy měří množstvím bohatství, 
které člověk dokáže vydělat, se najdou lidé, kteří si kousek 
ze svého finančního úspěchu „utrhnou“ a dají peníze na 
něco, co slouží všem. 
Stejné to je i u galerie EPO1, kterou vybudovali manželé 
Kasperovi. Ti krom úspěšné firmy Kasper vybudovali i novou 
galerii z bývalé trutnovské elektrárny. Ke spolupráci vyzvali 
náchodskou architektonickou kancelář TSUNAMI. 
Ta vyprojektovala a dohlédla na stavbu nové galerie, kde 
lze vystavovat i veliká díla, která v menších galeriích není 
možno vystavit pro jejich váhu nebo nadměrnost. 
Do galerie stojí za to přijet, byť jen za krásnou architekturou. 
Lepší je samozřejmě naplánovat i návštěvu výstavy. 
Ta Bohdanova byla úžasná. Tisíce fotografií, jak to u Bohdana 

známe. Kdo se nesetkal s jeho realitou, kroutí hlavou. 
Kdo ví, ten není překvapen. 
 
Závěrem chci jen podotknout, že nejen EPO1 v Trutnově, 
ale i Osmička v Humpolci jsou dílem donátorů, kteří žijí 
kulturou a kulturu i dělají. Díky jim. 
www.epo1.cz
 
Emila Medková v Ústí 
Zajímavým počinem byla výstava Emily Medkové v Galerii 
pod Radnicí v Ústí nad Orlicí. Zde díky pořadateli Jiřímu 
Fikejzovi byly vidět fotografie slavné české fotografky. 
Na otevření výstavy přijela dcera manželů Medkových, 
paní Eva Kosáková, která zapůjčila fotografie své matky 
k vystavení. Eva Medková se v Ústí nad Orlicí narodila 
a Eva dcera zavzpomínala na své pobyty u babičky. 
Vzpomínala na období, kdy se matka fotografka pod vlivem 
svého manžela Mikuláše zaměřila na snímky stěn, rozbo- 
řených zdí a dalších surrealistických zátiší. Vždy v nich 
hledala podobenství obličejů nebo dějů, které jí opadávající 
omítka nebo zajímavý prvek na stěně evokoval. Díky snažení 
galeristy Jiřího se fotografie takto významné fotografky 
dostaly i do provinčního Ústí. Jde to, když se chce. 
 
Jana Pechlátová – MAMA 
Poslední dnešní recenzí je na výstavu MAMA fotografky 
Jany Pechlátové v Josefově. Fotografie zobrazující lásku 
matky a dítěte v mnoha podobách. Fotografie, z nichž 
vyzařuje klid a mateřská láska všemi rohy obrazu. Výstava 
nebyla zajímavá pouze vystavenými fotografiemi, ale 
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hlavně instalací v prostoru bývalých vojenských kasáren 
v josefovské pevnosti. Fotografka zvolila typicky ženskou 
dekoraci rozvěšeného prádla na šňůrách, jako by se právě 
pověsilo po velkém praní. Mezi oblečením, kalhotami, 
utěrkami nebo ručníky byly na kolíčcích zavěšeny fotografie 
zhotovené na plátně. Vše doplněno texty samotné foto- 
grafky nebo i jiných autorů. Zajímavá neotřelá instalace, 
promyšlená na podporu obsahu fotografií, vyzněla velice 
klidně, přátelsky až domácky. Vždyť takovéto „velké prádlo“ 
mnozí znají i ze svého dětství, kdy se prádlo sušilo na 
šňůrách zavěšených mezi stromy, nebo věšáky ve městech. 
Jana je multikulturním člověkem, u které fotografie zaujímá 
významné místo. Je aktivní fotografkou, která svoji práci 
na zvolené téma dotáhla až do podoby knihy, ve které 
můžete číst nejen fotografie, ale také mnoho sdělení až 
osobních, které se v Janině hlavě rodí. Při prohlížení knihy 
mne napadá, že je musí „chrlit“ jednu za druhou. 
Tolik osobního moudra, které vystihuje mnohé myšlenky, 
které ani neumíme sami slovy vyjádřit. 
Je důležité takovéto výstavní projekty navštěvovat, neboť 
do našeho nitra vnášejí nejen krásu, ale hlavně mnoho 
moudra.

„VTISKNOUT TĚ DO SEBE 
 
Samotnou láskou se zalykám, že žádné objetí není 
dostatečně dlouhé. 
J. P.“
                                                                           Vladimír Skalický
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Sekce fotografů regionu Náchod, Městský klub v Novém Městě nad Metují, Klub fotografů Nové Město nad Metují spolek 
Poznávání,Kłodzki Klub Fotograficzny, MKS Červený Kostelec, Fotoklub Náchod, Muzeum Nové Město nad Metují, Městská 
galerie Zázvorka Nové Město nad Metují, Fotoklub MKS  Červený Kostelec,  Zámek  rodiny Bartoň-Dobenín, Nové Město 
nad Metují, ZUŠ Bedřicha Smetany, Nové Město nad Metují a Městská knihovna, Nové Město nad Metují
a Fotoklub Rychnov nad Kněžnou 
Vás zvou na výstavy fotografií a společná setkání

česko – polský
fotografický rok 2024
czesko - polski rok fotograficzny

3. 6. otevření výstavy.
Autorská výstava fotografií Pavla Rejtara, 
„Výběr z tvorby II“,
Jiráskovo divadlo foyer  Josefa Čapka, Hronov.
Výstava potrvá do 27. 6.
12. 6. vernisáž v 18 hodin.
Výstava fotografií členů Klubu fotografů Rychnov nad 
Kněžnou, Kolowratský zámek, Rychnov nad Kněžnou. 
Otevřeno podle pracovní doby zámku.
Výstava potrvá do 1. 9.
19. 6. vernisáž v 17 hodin.
Výstava z tvorby členů Unie výtvarných umělců,
„VÝCHODOČESKÝ VÝTVARNÝ SALON UVU“,
Galerie Na Hradě, Hradec Králové. 
Dernisáž výstavy s kulturním programem 8. 9. v 17 hodin.
Otevřeno po – pá 8 – 18 hodin.
Výstava potrvá do 8. 9.   
29. 6. vernisáž ve 14 hodin.
Výstava fotografií „Pohledy a vize XVIII“ členů Klubu 
fotografů Nové Město nad Metují spolku Poznávání. 
Vystavují autoři: Kilián Effenberk, Zlatko Hála, Petr Hacker, 
Denisa Jirásková, Vladimír Klofáč, Josef Kujal, Jaroslav Lelek, 
Dana Ludvíčková, Zdeněk Mudroch, Rudolf Němeček, Karel 
Václav Nývlt, Eda Orel, Iva Pavlátová,Bohuslav Rejthar, Milan 
Semerád, Petr Šrám, Helena Urbanová, Jarmila Valterová, 
Eva Vincencová, Jiří Vít a Leoš Vyhnalík.
Zámek rodiny Bartoň-Dobenín, Velký sál, 2. patro, Husovo 
náměstí, Nové Město nad Metují.
Výstava přístupná v rámci aktuální otevírací doby zámku. 
Výstava potrvá do 31. 7.
1. 7. otevření výstavy.
Autorská výstava fotografií Dany Ludvíčkové 
„Čtyři skupenství vody“, 
Galerie Na schodech, Městský úřad Nové Město nad Metují. 
Otevřeno podle provozní doby Městského úřadu.
Výstava potrvá do 31. 8.

3. 8. vernisáž ve 14 hodin.
Výstava fotografií členů Kłodzkiego Klubu Fotograficznego 
„SEZON 2024“.
Vystavují autoři: Paweł Baranowski, Zbigniew Baranowski, 
Szymon Chowaniak, Waldemar Dankowski, Tomasz Gmerek, 
Janusz Karp, Sławomir Kruszelnicki, Magdalena Mazurek, 
Bogusław Michnik, Zbigniew Muziewicz, BogdanPaszkiewicz, 
Magdalena Przebięda, Tomasz Pućkowski, Krzystof 

Radzimierski, Ludmila Sowińska, Graźyna Szczepańska, 
Wojciech Szewczyk, Anna Toch, Jolana Ubik, Waldemar 
Zieliński, 
Zámek rodiny Bartoň-Dobenín, Velký sál, 2. patro, Husovo 
náměstí, Nové Město nad Metují.
Výstava přístupná v rámci aktuální otevírací doby zámku. 
Výstava potrvá do 31. 8.
2. 8. vernisáž v 18 hodin.
Výstava fotografií členů Kłodzkiego Klubu Fotograficznego 
„W podrózy“. „Na  cestách“
Galeria Sztuki pARTer, Kłodzki Ośrodek Kultury, Kłodzko, 
Polsko.
Otevřeno podle provozní doby galerie.
Výstava potrvá do  6.  9.  
1. 9. otevření výstavy.
Autorská výstava fotografií Jarmily Valterové „Island“,
Galerie Na schodech, Městský úřad Nové Město nad Metují. 
Otevřeno podle provozní doby úřadu.
Výstava potrvá do 31. 10.
6. 9. vernisáž v 17 hodin.
Výstava fotografií členů Klubu fotografů Nové Město nad 
Metují spolku Poznávání 
„Pohledy a vize XVIII“, Pijalnia Wód Mineralnych, Duszniky 
Zdrój, Polsko.
Výstava potrvá do 30. 9. 
7. 9. 
Den fotografie v Novém Městě nad Metují 
a Červeném Kostelci
v 10 hodin slavnostní otevření výstavy fotografií z přehlídky 
fotografické tvorby 
„FOTOGRAFIE 2024“
Zámek rodiny Bartoň-Dobenín, Velký sál, 2. patro a arkády 
zámku, Husovo náměstí,
Nové Město nad Metují.
Výstava přístupná v rámci aktuální otevírací doby zámku. 
Výstava potrvá do 19. 10.

Po prohlídce výstavy přejezd do Červeného Kostelce, kde 
bude ve výstavní síni Městského úřadu od 13.30 hodin 
vernisáž výstavy fotografií a vyhlášení výsledků mezinárodní 
soutěže „53. ročníku Ratibořického mapového okruhu“.
Po vyhodnocení soutěže bude v Malém sále divadla 
J. K. Tyla následovat  poutavé vyprávění fotografa 
a cestovatele Oldřicha Bubáka na téma: „Co se dá stihnout 
během jednoho roku, aneb v jednom roce na dvou 
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pólech planety ZEMĚ“.
Otevřeno podle provozní doby Městského úřadu.
Výstava potrvá do 20. 9.
Projekty se uskutečňují za podpory Ministerstva kultury ČR

27. 9. vernisáž výstavy v 18 hodin.
Výstava fotografií členů Fotoklubu Náchod  k výročí 100 let 
od založení fotoklubu a křest  publikace „100 let Fotoklubu 
Náchod“, Spolkový dům, Hurdálkova ulice, Náchod.

18. – 20. 10.
LABYRINT – LabiRynT
mezinárodní multimediální výstavy na téma „Perspektiva“.
Kurátorka výstav je Anna Panek-Kusz.
Z České republiky jsou přizváni fotografové Zuzana 
Papoušková, Ivana Lukavská, Zdeněk Mudroch, Petr Moško, 
Rudolf Němeček, Iva Pavlátová, Pavel Rejtar a Zdeněk 
Stuchlík. 
Galerie Okno Slubice – Polsko, Frankfurt nad Odrou – SRN.
1. 11. otevření výstavy.
„Od podzimu po advent“, výstava fotografií žáků 
fotokroužku Základní školy Malecí, 
Nové Město nad Metují.
Galerie Na schodech, Městský úřad Nové Město nad Metují. 
Otevřeno podle provozní doby úřadu.

Výstava potrvá do 31. 12.
8. 11. vernisáž v 17 hodin.
Výstava fotografií členů Fotoklubu Červený Kostelec 
u příležitosti 50 let od založení Fotoklubu. 
Výstavní síň Městského úřadu, Červený Kostelec.
Otevřeno podle provozní doby Městského úřadu.
Výstava potrvá do 30. 11.
22. 11. otevření výstavy.
Repríza TOP fotografií z mezinárodní soutěže 
„53. ročníku Ratibořického mapového okruhu“. 
Galerie Naproti, Hronovická ulice, Pardubice.
Výstava potrvá do 31. 12.

Partneři akcí:
Centrum uměleckých aktivit p. o., HK,
FOMA BOHEMIA spol. s  r. o. Hradec Králové,
FOTOGOLD s. r. o. Milan Lhoták - Trutnov, Svaz českých 
fotografů, z. s.,
Fotoateliér Lubomír Imlauf - Nové Město nad Metují, 
Galeria OKNO Slubice, Polsko,
Losenický - polygrafický závod s. r. o. Nové Město nad 
Metují, UVU Hradec Králové, 
Galerie Naproti, Petr Moško, Pardubice a TISKAČKA.cz 
copycentrum&photolab,
Nové Město nad Metují.

Petr Šulc - osobní prostor-
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Bylo jaro roku 2021 a já byl poprvé přizván na 
čtyřiadvacetihodinovou výstavu, na tehdy již 9. ročník 
akce s názvem Drajborna sobě. Akce se každoročně koná 
v obci Studnice, v krásné krajině téměř na konci světa. 
Akci jsem znal, několik předchozích ročníků jsem navštívil, 
jak pořadatele, tak vystavující autory jsem znal a obdivoval 
a pozvání jsem považoval za čest a samozřejmě jsem ho 
bez váhání přijal.
Pro výstavu jsem nachystal fotografickou instalaci s názvem 
“Osobní prostor” odkazující na doznívající covidovou dobu, 
na naše pocity při karanténách a dalších opatřeních. 
Instalace čítala 25 fotografií, sestavené do obrazce 5x5. 
Při instalaci v den zahájení, 4. září 2021, jsem vybral místo 
mírně schované za stávajícími náletovými keři a stromy 
na rohu stodoly, kde se výstava každoročně koná. Už 
při instalaci jsem tušil, že moje prezentace nebude trvat 
pouze 24 hodin. Umístění instalace za pohybujícími se 
větvemi mě natolik oslovilo, že jsem se rozhodl fotografie 
po skončení čtyřiadvacetihodinové výstavy neuklidit, 

nechat je na místě a pravidelně dokumentovat jejich 
proměnu vlivem drsné povětrnosti. Při každé návštěvě 
jsem žasnul nad proměnou obrazu a také nad trvanlivostí 
a odolností papíru, na který byly fotografie vytištěné. 
Instalace pak zůstala na místě ještě přes desátý a také 
přes jedenáctý ročník Drajborny. Dnes, 16. 4. 2024, jsem 
se při neplánované návštěvě instalace náhle rozhodl, že 
svoji fotografickou performanci po 1050 dnech ukončím. 
Fotografie zůstaly více než tisíc dní na svém místě, obraz 
postupně zmizel, ale mé pocity a dojmy z celé této akce 
jsou silné. Fotografie jsem si zarchivoval pro další použití, 
tak uvidíme, zda jejich život bude ještě někdy někde 
pokračovat.
Děkuji pořadatelům a majiteli stodoly Romanu Rejholdovi 
za možnost této – nakonec poměrně dlouhé – instalace 
a děkuji www.24print.eu za trvanlivý a kvalitní tisk!

                                                                    Petr Šulc, 16. 4. 2024

„1050 dnů místo 24 hodin!“
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Byl první máj, byl lásky čas a Náchod otevřel nový 
Spolkový dům. Dlouho jsme čekali na lepší prostory pro 
setkávání náchodského fotoklubu a konečně se tak stalo. 
Na prvního máje s oslavou, sice bez mávátek, která už 
dávno nemáme, přesto ve velkém stylu. Nový azyl pro 
náchodské spolky představili radní a členové vedení města, 
včetně pana starosty Jana Birke. Nechyběl ani autor návrhu 
stavby, Ing. arch. Tomáš Vymetálek, a zástupci zhotovitele 
stavby (Průmstav Náchod s. r. o.). Dokonce do Náchoda 
zavítal i japonský velvyslanec J. E. Nagaoka Kansuke. 

Spolkový dům, který byl otevřen symbolickým přestřižením 
pásky, stojí na místě skromného příbytku, kde se narodil 
významný český obrozenec a litoměřický biskup, František 
Hurdálek. Před nám je volné prostranství podobné atriu 
se zpevněným povrchem a zelení s možností odpočinku 
na lavičkách. Ve Spolkovém domě jsou mimo jiné nové 
expozice dvou světově známých náchodských rodáků, 
architekta Jana Letzela a spisovatele Josefa Škvoreckého. 
Nový Spolkový dům má velký konferenční sál pro 50–100 
osob, ateliér pro malíře a tři sdílené místnosti pro místní 
spolky. Jednu z nich bude využívat i náš Fotoklub Náchod. 
Při otevření nového Spolkového domu všichni členové 
fotoklubu prezentovali svá fotografická díla.

Zároveň po celém městě zněla krásná hudba, protože 
začínala Náchodská Prima sezóna – již 25. ročník festivalu 
studentské umělecké tvořivosti. Ve vstupní hale Městské 
knihovny Náchod probíhala vernisáž studentských foto- 
grafií, kterou zahájil Sboreček – pěvecký sbor studentů 
Jiráskova gymnázia v Náchodě. Výstava byla soutěžní, 
hodnotili ji porotci z Fotoklubu Náchod, jmenovitě Jana 
Čížková, Veronika Michlová a Jindřich Klabačka. Vítězové 
byli oceněni na slavnostním galavečeru čtyřdenního 
festivalu v divadle Dr. Josefa Čížka, kam jsme dostali 
pozvání i my, členové poroty. Kromě toho zde studenti 
předvedli taneční představení a improvizační mezinárodní 
divadlo. Na pódiu přečetli úryvky z díla Josefa Škvoreckého 
sourozenci Lucie a Tomáš Peterkovi, kteří v minulých letech 
Náchodskou Prima sezónu převážně organizovali. Jen foto- 
grafický plenér letos neproběhl, protože nebyl v programu.

Rádi uvítáme fotografické kamarády a příznivce na dnech 
otevřených ateliérů (16. 6. 2024), a hlavně 27. září při 
oslavách 100. výročí Fotoklubu Náchod.  

                                             Jana Čížková a Veronika Michlová

Náchodský fotoklub v novém
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Fotoklub Náchod uspořádal svoji první letošní členskou 
výstavu k příležitosti výročí 100 let od založení Klubu foto- 
grafů amatérů. Tato výstava byla zahájena 13. března 2024 
v galerii Krótko i Wezlowato, která je umístěna v prostorách 
Politechniki Lodzkiej v polské Lodzi. Za Fotoklub Náchod 
vystavují Jana Čížková, Jindřich Klabačka, Jiří Klíma, 
Veronika Michlová, Tomáš Šimek, Petr Šulc i Roman Unger. 
Při vernisáži převzali náchodští diplom jako gratulaci 
k výročí 100 let a jako poděkování za více než osmnáctiletou 
spolupráci mezi fotoklubem z Náchoda a jedním z nej- 
významnějších fotografických spolků v  Polsku Lodzkim 
Towarzysztwem Fotograficznym.
„Předseda LTF Slawek Grzanek nás při vernisáži naší 
výstavy mile překvapil, ocenění si vážíme hlavně kvůli 
tomu, že náš spolek, čítající většinou do deseti aktivních 
členů, je uznávám a respektován jedním z největších 
fotografických spolků zaměřujících se na výtvarnou 
fotografii v Polsku.“ 
Druhou výstavou uspořádanou náchodským fotoklubem 
v Lodzi je výstava fotografií Petra Šulce v Galeryjce 
Olimpijka. Tato výstava byla zahájena 14. března 2024. 
Autor se sem vrací po 14 letech, kdy v této galerii 
vystavoval poprvé.
Třetí náchodská fotografická stopa v Lodzi je účast dvou 
fotografů v mezinárodním fotografickém projektu Magia 
Dnia, kterého se letos, stejně tak jako loni, účastní Hana 
Šulcová a Petr Šulc. Hana je zároveň nejmladší účastnicí 
tohoto projektu, který je k vidění v Galerii Eugeniusza 
Hanemana.
O dalších výstavách k oslavám 100 let Fotoklubu Náchod 
budeme informovat.

Fotoklub Náchod

Fotoklub Náchod slaví 100 let.
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Rok 1924 si k založení fotoklubu náchodští fotografové 
určitě nevybrali náhodou. Fotografický svět oslavoval 85 
let od vynálezu fotografie. S trochou černého humoru 
můžeme říct, že ve světě se ten rok staly tři zásadní věci. 
Zemřel V. I. Lenin, zavřeli A. Hitlera a v Náchodě je konečně 
založen fotoklub. 
Rok 1924 samozřejmě není rokem, kdy by počala v Náchodě 
bujet amatérská fotografie. Již v roce 1919 se stávají členy 
Českého klubu fotografů amatérů v Praze Ludvík Geitner 
(únor) a Otto Raiman (březen). Oba platí za špičkové 
fotografy a oba samozřejmě stojí u zrodu tohoto nového 
kulturního spolku, nejprve v přípravném výboru a později 
ve vedení fotoklubu. Ludvík Geitner, prýmkař, jako předseda 
(zkušenosti už má z vedení šachového klubu) a Otto Raiman, 
knihkupec, jako pokladník. Zdatně jim sekunduje Franta 
Dvořáček, úředník českých drah, jako jednatel a Antonín 
Rokoš, provozovatel Hotelu Rokoš, jako místopředseda. 
Od dubna roku 1924 fotografy amatéry lákají v regionálním 
tisku články k přihlášení do nového klubu. Již 18. dubna 
ladí stanovy a prohlížejí si oceněnou mapu pražského klubu. 
Účastníci schůze interesentů o fotografii usnesli se založiti 
klub náchodský. Ustavující schůze je naplánovaná na 
27. září 1924 v Hotelu Rokoš v 19:30 hodin. Přítomni jsou 
i delegáti K. F. A. z Prahy, Hradce Králové, Týniště nad Orlicí, 
Červeného Kostelce a Hronova. Přítomné uvítal L. Geitner 
a za svaz hovořil R. Šimon. Kromě již uvedených členů ve 
vedení klubu byli do výboru zvoleni akademický malíř 
prof. Karel Beneš, Mr.Ph. Rudolf Boes, lekárník, Ph.Mr. Jiří 
Stříbrný, Konstantin Malina, Antonín Jirásek, A. Prostředník, 
Falta a Franta Dvořáček. Příspěvky byly odhlasovány 
následovně: zakládající členové jednou provždy nejméně 
500 Kč, činní členové 37 Kč, přispěvatelé 20 Kč ročně a 10 Kč 
zápisné. Schůzky byly dohodnuté na třetí úterý v měsíci. 

Zlí jazykové v tisku tvrdily, že se zakládající schůzka protáhla 
a bylo vypito větší množství piva. Pravdou je, že hotel je 
navštěvován lepší společností a krom náchodského 
Primátora je čepován i Plzeňský prazdroj. 
O den později podnikli první fotografickou vycházku údolím 
Metuje do Pekla a následně na turistickou chatu na 
Dobrošově, která byla právě před rokem otevřena po pře- 
stavbě. Poslední schůzku roku přímo na Silvestra ohlásili 
Podkrkonošské Rozhledy takto: „Členové Klubu fotografů 
-amatérů v Náchodě sejdou se v plném počtu ve středu 
dne 31. t. m. o 8. hod. večer. v hotelu Rozkoš na rozloučenou 
se starým rokem a uvítání nového roku ku zdaru naší 
činnosti.“ 
Fotografie se v těchto letech stává dostupnější jak po 
finanční stránce, tak po technické, ale stále je to „sport“ 
pro střední a vyšší vrstvu. Tomu odpovídá i členstvo 
– vedle živnostníků, účetních a lékárníků to jsou i lékaři, 
akademický malíř, kapelník a ředitel kůru, ředitel městského 
úřadu, architekt, geometr, advokát, učitelé a perličkou 
našeho klubu je i členství faráře církve československé 
bratrské Jaroslava Hodka, který v těžkých časech okupace 
objížděl doslova celé Čechy s diapozitivy od členů fotoklubu 
a na besedách propagoval krásy našeho kraje. Jen v Praze 
ji opakoval desetkrát a za to mu udělili sošku „rozsévače“. 
Přednášek absolvoval dle novin tisíc a vidělo ji 25000 
účastníků, snad i díky tomu je náš kraj bohem požehnaný, 
na který se snáší ono pověstné dobré světlo. Krom toho 
jsou téměř všichni zapojeni i v jiných kulturních spolcích. 
Sokolové, turisti, muzikanti, divadelníci, šachisti, členové 
červeného kříže nebo korunového spolku, malíři i členové 
muzejní společnosti. 
Svou první fotografickou „okružní mapu po Čsl. republice“ 
posílají do světa hned v roce 1925 a vazbu na ni vyrobí Otto 

Klub fotografů amatérů v Náchodě 
1924–2024 Fotoklub Náchod
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a Rudolf Raimanovi, kteří převzali po otci knihkupectví 
a knihařství. Členové jsou vyzváni, aby donesli fotografickou 
podobenku na legitimaci. V neděli 19. dubna 1925 pořádají 
první fotografickou procházku pro začátečníky a pokročilé, 
vedou ji Geitner, Raiman a Dvořáček, sraz o půl druhé 
odpoledne u železničního viaduktu na Komenské třídě. 
Vyhlašují vlastní soutěž o fotografický materiál a do dalšího 
kola soutěže dokonce malíři K. Beneš, A. Bruner, Pajskr a J. 
Geitner věnovali obraz. Na schůzkách pravidelně před- 
nášejí zástupci firem vyrábějících fotomateriál i P. Kejzlar 
z Červeného Kostelce, který vyráběl vlastní fotopřístroj na 
kinofilm, se kterým později fotografoval i L. Geitner. 
První výstavu nachystali k desetiletému výročí vzniku 
republiky v r. 1928 ve dnech 29. června až 8. července 
v přednáškovém sále Hotelu Beránek na náměstí. 
Protektorem výstavy je známý velkoprůmyslník Josef 
Bartoň-Dobenín, který sám i vystavuje fotografie ze zahra- 
ničních cest. Vystavené obrazy byly prodejné, vystaveno 
bylo 292 fotografií a podle tisku většina z nich snese 
nejpřísnější kritiku na slovo vzatých odborníků. Květinovou 
výzdobou ozvláštnila výstavní sál firma p. Hedrlína. Druhá 
výstava následuje opět v Beránku k výročí fotoklubu 
v roce 1935 16.-23. 6., obsahovala 121 obrazů od 15 autorů. 
Třetí hned o rok později.  
Mimořádná výstava se uskutečnila v roce 1938 na 
náchodské průmyslové Výstavě 38. V kulturním pavilónu 
se představil fotoklub Náchod a v nedaleké škole uspořádali 
výstavu pro ostatní kluby v regionu v počtu dvě stě foto- 
grafií. Výstavou, která trvala téměř dva měsíce, prošlo na 
15 000 návštěvníků a bezesporu je to nejnavštěvovanější 
výstava klubu v dějinách. Navíc se při této akci konaly 
sjezdy různých spolků z celé republiky, včetně fotografů. 
26. července byl v Náchodě sjezd společenstev čsl. Foto- 
grafů. O výstavě pochvalně informoval i Fotografický 
Obzor a Svaz čs. klubů fotografů amatérů zaslal našemu 
klubu diplom čestného uznání za vynikající soubor obrazů 
vystavených právě na této výstavě. 
Další výstava se uskutečnila v nelehkých válečných 
letech v listopadu 1943, bylo 114 snímků a při vernisáži 
13. 11. se promítaly diapozitivy. Rok po skončení války, 
4. května 1946, uspořádali mimořádnou výstavu, ta 
obsahovala fotografie z doby okupace a osvobození. 
Vernisáž zahajovala celodenní slavnosti, hudební úvod 
obstaral dnes již legendární sbor „Hron“ a zahájil ji tehdejší 
předseda národního výboru Ing. Strouha, připomínající 
výročí osvobození, a byl zde promítán film, který natáčeli 
také členové fotoklubu. 
Takzvaný Jiráskův kraj je pozoruhodné místo opředené 
mnoha tajemstvími a doslova inspirací umělců různých 
profesí, ne jinak je tomu u fotografů, právě krajina jim skýtá 
opravdovou žeň snímků. Fotografie náchodských amatérů 
se objevují na pohlednicích, v regionálních a celostátních 
tiskovinách i v propagačních materiálech města. Snímek 
Franty Dvořáčka otiskl Fotografický obzor a Otto Raiman 
se dostal do výběrové ročenky. Pokud vám byl udělen 
domovský list uložený v černých deskách se znakem města, 
jeho rubovou stranu zdobil snímek náchodského zámku 
právě od předsedy Ludvíka Geitnera. Raiman si vydává 
pohlednice vlastním nákladem a Dvořáčkovi je vydává B. 
Chrastina. 
Naprostou pohromou pro fotografy byl zákaz fotografování 

mimo město v předválečných časech, a to už v roce 1937. 
Náchod stojí na hranici s Německem a je zde budována 
obranná linie bunkrů, podléhající nejpřísnějšímu utajení. 
Zákaz trvající skoro dva roky téměř vedl k rozpadu fotoklubu, 
který pořádal pravidelné vycházky, na kterých učil nové 
amatéry fotografovat. Vyvolat snímky si mohli zdarma 
v klubové fotokomoře, nebo u člena fotoklubu a drogisty 
Blahoslava Blahovce. Při nákupech fotomateriálu dostávali 
členové slevu. Číst si mohli Fotografický obzor, který 
dostávali členové zdarma, nebo knihy z klubové knihovny, 
kterou samozřejmě spravoval knihovník. Svoje výtvory 
veřejnosti představovali ve spolkové skříni umístěné na 
nejrušnější náchodské ulici, kde byly fotografie vymě- 
ňovány každý týden, aby obecenstvo poznalo práce členů. 
Po přestavbě Hotelu Itálie přesídlil klub v polovině roku 
1929 do spolkových místností, které tam byly k tomuto 
účelu zbudovány a byly využívány nejen fotografy. Ti ale 
měli navíc „spolkovou tmavou komoru“. Servis v Itálii byl 
tak dokonalý, že byl majitel František Rudolf jmenován 
čestným členem. 
V dobách největší slávy měl fotoklub k devadesáti členům. 
O tom se nám dnes může jenom zdát. Bohužel po euforii 
z konce druhé světové války přichází studená sprcha 
v podobě bolševického režimu, který na dlouhá léta zmrzačí 
kulturu i charakter obyvatel Jiráskova kraje. Fotoklub ještě 
přežívá v původní podobě, než je socializován a roztříštěn 
pod tzv. závodní kluby ROH a podobné pseudokulturní 
instituty. Je až s podivem, jak se amatérská fotografie udržela 
poměrně svěží po tolik dlouhých let izolace od zbytku 
světa, s kterým jakžtakž držela krok.  
V roce 1968 byla snaha oživit původní fotoklub, jenže po 
tom, co se Náchodem přehnaly tanky spřátelených vojsk 
a vedení vlády se ujal normalizátor, naděje pohasla a odkaz 
prvorepublikového fotoklubu nezapadal do osnov cenzorů 
kultury. 
Materiál o původním fotoklubu se ztratil, zbylo jen pár 
fragmentů, články v novinách a něco málo v soukromých 
sbírkách. Fotografií si nevážili ani komunisté v muzeu, které 
navazovalo na muzejní společnost, které kdysi přesedal 
Jindřich Köcher (předseda fotoklubu) a do které v dobré 
víře tehdejší členové ukládali fotografie i negativy. 
My dnes máme šanci i povinnost oživit vzpomínku na 
zakladatele klubu, protože bez nich by se dnešní členové 
možná ani nepoznali. 
Díky vstřícnosti a finanční pomoci města Náchod budou 
letošní oslavy sto let Fotoklubu obohaceny o knihu, která 
připomene všechny nám známé osobnosti náchodské 
amatérské fotografie. Věřím, že i regionální historici budou 
nevěřícně koukat, kdo všechno byl členem Klubu fotografů 
amatérů v Náchodě. Prozradit snad můžu, že jeden čas 
dělal pokladníka našemu klubu i Josef Škvorecký, otec 
známého spisovatele. Inu, jak praví klasik: „Náchod je 
malý a o překvapení v něm není nouze.“ 
Fotografie je dnes především o propagaci jednotlivce, ale 
neměli bychom v honbě za slávou zapomínat na lidi, co 
byli a jsou ochotni obětovat i něco pro ostatní. Slávu vám 
to možná nepřinese, ale možná to obohatí váš život a já 
vám k tomu přeji dobré světlo. 
 
                  Roman Unger, místopředseda Fotoklubu Náchod
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MAPOVÉ OKRUHY

V anketě diváků, která je součástí přehlídky fotografické 
tvorby F 2023, se umístili v kategorii dospělých: 
na prvním místě: Jana Hanková z Fotoklubu Jaroměř se 
snímkem Večerní 2
na druhém místě: Libor Nývlt z Fotoklubu Hronov
na třetím místě: Lucie Václavková z Fotoklubu Broumov se 
snímkem Cesta je cíl.
V kategorii mladých autorů získala:
první místo: Nela Balcarová
druhé místo: Michal Berger
na třetím místě se v abecedním pořadí umístili se stejným 

Vyhodnocení Fotografie 2023

počtem bodů: Marek Demeter, Barbora Horáková, 
Štěpánka Krákorová a Ondřej Pavlát. 
V měsíci březnu předal starosta města Nové Město nad 
Metují, Ing. Milan Slavík, cenu starosty města žákyni Pavle 
Suchánkové ze ZŠ Malecí. K besedě pozval a ocenil úspěšné 
fotografy, kteří se umístili i v jiných fotografických soutěžích 
vyhlašovaných pro mládež.  
Vyplněné anketní lístky jsou slosovatelné. Matěj Kufel se 
stal vítězem v anketě a obdržel sponzorský dar.
Za sebe i sekci fotografů regionu Náchod blahopřeji 
úspěšným autorům. 
                                                                           Rudolf Němeček

 / 
JA

N
A 

H
AN

KO
VÁ

 / 
VE

ČE
RN

Í 2
 / 

    Mapové okruhy, jejichž tradice sahá do počátku první 
republiky, jsou důležitou součástí fotografického dění. 
Oceňuji dobrovolnou práci organizátorů, která je nezměrná. 
Mimo jiné umožňují sledovat navzájem tvorbu kolegyň 
a kolegů v blízkém i vzdáleném okolí. Vytištěná fotografie 
má přeci jenom vyšší vypovídající hodnotu, a být kritický 
nad cizí fotografií není tak těžké jako hodnotit kolegu 
nebo kamarádku. 
    V hodnocení fotografií je patrná disproporce mezi oce- 
něnými pracemi významnými fotografy, např. Antonína 
Kratochvíla, a umístěním těchto fotografií podle bodového 
ohodnocení, viz přiložená tabulka. V jednom případě se 
takto fotografie umístila na 358. místě. Možná je to dáno 
i tím, že externí hodnotitelé vybírají v určitém oboru, kdežto 
mapový okruh je nerozlišuje. Největší shody je dosaženo 
v krajinářské fotografii. Toto srovnání neberu jako kritiku 
v organizaci, ale jako námět k zamyšlení a diskuzi. 

     Doba se ale mění. V členské základně fotoklubů převažují 
starší ročníky. Čestná výjimka je ZŠ Malecí z Nového Města 
nad Metují. Fotografie se převážně sdílejí. 
Přijde nová generace s nějakým novým projektem? 
                                                                         Vladimír Damašek

Udělení cen nezávislými institucemi, odborníky 
a profesionálními fotografy
ocenil obor umístění fotografie v mapě podle bodů

Antonín Kratochvíl-dokumentární fotografie-298., 341., 358. 
Jiří Všetečka-architektura-72., 147., 126. 
Oldřich Jenka st.-krajina-1., 1., 5.,  7. 
Jiří Havel-krajina-1.
Miloš Vojíř- -194.
Poznámka: 
k porovnání jsou využity dostupné zdroje z ročníků 42, 43, 45, 46, 47, 48 a 51.

Zajímavosti v hodnocení fotografií v Ratibořickém mapovém okruhu
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VZDĚLÁVÁNÍ

Je tomu 2,5 roku, co mi Ježíšek přinesl nový dron. Proč 
právě dron? Na to se prosím pěkně musíte zeptat toho 
pravděpodobně staršího vousatého chlapíka, který již od 
nepaměti nadílí pod vánoční stromek nejrůznější dárečky. 
Ne vždy se trefí. Teď mu to ale vyšlo. Možná k tomu přispěl 
takový malý detail. Napsal jsem si o něj, objednal a také 
zaplatil...

Tyhle létající hračky byly bezesporu vymyšleny především 
pro dospělé, zejména pak pro chlapy. Známý slogan „kdo 
si hraje, nezlobí“ tu platí dvojnásobně. Pravda, zpočátku to 
většinou díky marnosti ovládnout tohodle čtvrtkilového 
vetřelce na přílišnou veselici nevypadá. Podaří-li se vám 
jej ale přece jen do zamýšlené výšky vznést, objeví se vám 
na displeji úplně nový svět. Svět sice s vynálezem aviatiky 
již dávno objevený, přesto se ale nebraňte pocitu, že 
průkopníky jste právě vy. 

Jistě mi dáte za pravdu, že necháte-li se občas zlákat 
dokumentem snímaném z výšky (vrtulník, balon, dron...), 
budete později při pozemní návštěvě anoncované lokality 
trochu zklamáni. Shora je to prostě jiný svět.

Existuje-li tajemný fotografický makrosvět, tak pomocí dronu 
dříve nebo později objevíte něco jako maxi-makrosvět...  
Z krajiny pod dronem si budete časem vyzobávat jedno 

duché, minimalistické detaily a scény. Stejně jako u foto- 
grafií zblízka. Obyčejné drony nedisponují objektivy  
s proměnlivým ohniskem, takže výřezy zvolených motivů 
musíte vytvářet pomocí změny vzdálenosti (výšky). Jako 
za starých časů tady dole. Pracujete se strukturou pole 
mnohdy poznamenanou koly těžké zemědělské techniky, 
výtvarné jsou předěly mezi barevně, nebo tonálně odliš- 
nými plochami. Hrajete si s remízky, solitérními stromy, 
klikatými pěšinami a cestami. Při tom všem ale 
nezapomínejte na naši elementární fotografickou zásadu. 
A to mantru dobrého světla. Právě to hraje v dronové 
fotografii velmi důležitou roli. Čím nižší, tím lepší. To pak 
při pohledu nejen shora krajinu emotivně modeluje. Cvak, 
cvak, cvak...

Celý život se člověk učí. Proč by si tedy také nemohl celý 
život hrát? Kdyby nebyl také další slogan tak profláklý, 
chtělo by se mi zvolat „škola hrou“. Mnozí z vás jsou 
možná schopni přijmout teorii o celoživotním vzdělávání, 
ale hrát si? Na vlastní kůži stále častěji poznávám, že 
učení se novým věcem je s přibývajícím věkem o poznání 
těžší, než se vrátit do dětských let a bezostyšně si pohrát. 
Zablbnout si...

S úctou permanentně si hrající, příležitostně fotografující 
„dronista“ Ctibor Košťál.

Hrátky s dronem
 / CTIBOR KOŠŤÁL / NAŠI V BAZÉNU / 
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Na začátku zimy jsem si pořídil panoramatickou dírkovku 
6 x 18. 
První zkušební fotografování vyšlo perfektně a těšil jsem 
se na další. Jako ideální příležitost se mi jevila možnost 
vyfotografovat ledopád u Sečské přehrady. Celý natěšený 
jsem vyrazil. Zatažená obloha, mráz a vítr mě nemohly 
zastavit. Fotografuji ledopád i ostrov se zříceninou Oheb. 
Tam mi už expozice vychází téměř na hodinu. Promrzlý, 
ale spokojený se vracím domů a ihned vyvolávám film 
(vyvolávání filmu není pro mě ještě úplná rutina). 
Po vyvolání se nestačím divit. Svitkový film vypadá jako 
noty na buben. Dvakrát mezera a pak jedno exponované 
políčko po celé délce filmu. Tak si říkám, kde udělali 
inženýři z NDR chybu? Jednoduchá krabička s dírkou, jak 
to že to nevyšlo? Stačilo se na 5 vteřin zamyslet a správně 
zavést film. Jelito jsem film zavedl opačně. No nic, z chyb 
se člověk ponaučí. Příští týden celou akci opakuji, už jsem 
lépe připravený. Vzal jsem si vrstvu oblečení navíc... 
Film v dírkovce je na 4 snímky, já exponuji pět. A ve finále 
vyvolávám jen tři snímky, protože se mi film v dírkovce 
zaseknul a při otevírání jsem poslední snímek osvítil. Mám 
dost a hluboce se zamýšlím, jestli vůbec na to mám, abych 
mohl obsluhovat jednoduchou krabičku s dírkou... 
A to se vracím na začátek a vzpomínám si na náš rozhovor 
o chybách a že nás posouvají vpřed. Pochopil jsem, že to 
nemůžu vzdát. Že musím, navzdor všemu, překonat tu 
blbost, zlomit svoji neschopnost a věřit v lepší bezchybný 
proces. A že ta touha postavit se překážkám nás táhne dál 
na další mini výpravy za fotografií a tím vším, co přitom 
prožíváme! 
 
Měj se fajn, těším se na další setkání! 
 
                                                                               Jirka Papoušek

Posouvají nás 
chyby při 
fotografování 
vpřed?

 / CTIBOR KOŠŤÁL / NAŠI V BAZÉNU / 
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Mezi dlouhodobé členy fotoklubu Chrudim patří také 
Mgr. Ivo Šulc. Je to spíš čestný člen. Již několik let 
nefotografuje a pravděpodobně nemá ani fotoaparát. 
Jeho vytížená pracovní profese – ředitel Státního oblastního 
archivu v Hradci Králové, pracoviště Zámrsk, mu již mnoho 
času na fotografování nenabízí. Vytvořil mnoho knih 
s použitím dobových fotografií z minulosti i současnosti. 
Natočil celovečerní film o Chrudimi, ve kterém nás seznámil 
s historií města. Od prvních zachovalých dokumentů a map, 
fotografií a plánů na výstavbu sídlišť až po současnost. Film 
byl promítán v kině, kde měl veliký ohlas, a jeho projekce 
byla několikrát opakována.
Ivo přijde do fotoklubu pouze sporadicky, ale vždy nás 
seznámí s novými trendy archivace a s nedostatky „nové 
doby“. Archiváři ji pojmenovali jako dobu temna. Při své 
práci jim chybí fotografie z posledních desítek let. 
Je zajímavé, že z dob, kdy měl fotoaparát málokdo, je 
fotografií a pohledů z té doby poměrně dost. Po druhé 
světové válce jich začínalo být méně, ale s nástupem 
digitálu je situace ještě horší.
Z tohoto důvodu jsem požádal Iva o sepsání článku 
o archivaci fotografií. My, fotografové, máme takovou 
nepsanou povinnost postarat se trochu o nápravu. Náš 
fotoklub se snaží zásobovat archiv vytištěnými foto- 
grafiemi ze života města. V chrudimském archivu jsou 
například všechny mé fotoknihy a doufám, že budou 
zajímavé i pro budoucí generace.
                                                                                      Petr Beran

Jak na dlouhodobé uchování 
fotografických dokumentů
Fotografie byla vynalezena v roce 1839, a když pomineme 
křehké a citlivé produkty prvních fotografických technik, 
není nic zvláštního, když v paměťové instituci či v pečlivě 
vedeném rodinném archivu narazíme na dobře vypadající 
fotografie ze 60. či 70. let 19. století. Fotografický materiál 
tak může budit dojem něčeho trvanlivého, čemu není třeba 
věnovat větší péči. Ironií je, že nástup digitální éry tento 
pohled poněkud změnil. Kdo z nás někdy nepřišel 
o digitální data, že?
Podívejme se na to, jak mají postupovat profesionálové 
a jak se s problematikou může popasovat „archivář amatér“.

Analogové fotografické dokumenty
Na analogové dokumenty může působit celá řada nepřízni- 
vých faktorů, jako je ultrafialové záření, prach, příliš vysoká 
či nízká teplota a vlhkost a jejich kolísání, častá manipulace 
s materiálem, plísně, hmyzí škůdci, nevhodné uložení včetně 
přílišného tlaku na vrstvu nesoucí obrazovou informaci. 
Většinu z uvedeného naštěstí můžeme eliminovat 
i v domácích podmínkách a třeba vhodné obaly s alkalickou 
rezervou lze pořídit u specializovaných výrobců.
Pro zajímavost uveďme, jaké klimatické podmínky pro 
fotografické archiválie uložené v archivech určuje příloha 
č. 5 k vyhlášce č. 645/2004 Sb.:

Digitální fotografie
Jak už bylo řečeno, paradoxně se ukazuje, že „digitálno“ 
vydrží bez řádné péče méně než mnohý „papír“. Proto 
vznikl pro digitální dokumenty včetně (rastrových) obrázků, 
u nichž je požadováno dlouhodobé uchovávání, Národní 
standard formátů pro archivaci, který lze snadno dohledat 
na internetu. Standard vydává Národní archiv provozující 
Národní digitální archiv. Na rozdíl od formátů, jenž může 
každý s trochou snahy ovlivnit, je technologie na způsob 
Národního digitálního archivu pro běžného majitele 
digitálních fotografií nedosažitelná. Jisté řešení představuje 
ukládání do komerčních cloudů, ovšem i zde s vědomím, 
že není zaručeno uchování „na věky“. V každém případě 
je třeba se vyvarovat nejrizikovějšího chování: ukládání 
na CD a DVD, flash disky, pouze na jeden počítač nebo 
harddisk či používání sociálních sítí v roli „úložiště“. 
Určitou pojistku pak představuje převod toho nejcennějšího 
do analogové podoby, přičemž tím není míněno vytištění 
na domácí inkoustové či laserové tiskárně na kancelářský 
papír.

Na závěr je nutné připomenout ještě jednu důležitou 
stránku dlouhodobého uchovávání fotografických 
dokumentů. Ta sice nesouvisí s fyzickou stránkou, ale je 
nesmírně důležitá. Na mysli máme popis, moderní mluvou 
„metadata“. Fotografické dokumenty zdaleka ne vždy 
umožňují zpětnou identifikaci toho, kdo, kde, kdy a co 
zachytil. Proto je důležité nezapomínat na připojování 
popisů. Vděční vám budou potomci a třeba i badatelé, 
když se rozhodnete své fotografické bohatství uložit do 
veřejného archivu a stát se tak nesmrtelným.

                                                                                            Ivo Šulc

Min. 

teplot

a [° C]

Max. 

teplota 

[° C]

akcept. 

změny

Relativní 

min. vlhkost 

[%]

Relativ

ní max. 

vlhkost 

[%]*

fotografický film, černobílý, ester 

celulózy

<21 ±2 15 50

fotografický film, černobílý, polyester <21 ±2 30 50

fotografický film, barevný, ester 

celulózy

<2 ±2 15 30

fotografický film, barevný, polyester <2 ±2 25 30

fotografická deska, černobílá <20 20 50

fotografická deska, barevná <2 20 50

fotografický papír, černobílý 2 <20 4/den 30 50

fotografický papír, barevný <2 30 50

mikrofilm, černobílý, ester celulózy <21 ±2 15 40

mikrofilm, černobílý, polyester <21 ±2 30 40

Bude pokračovat Doba temna?

* U RELATIVNÍ VLHKOSTI NEJSOU UVÁDĚNY KONKRÉTNÍ AKCEPTOVATELNÉ ZMĚNY, 

   ALE JE POŽADOVÁNO „VYHNOUT SE KOLÍSÁNÍ“.
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Nevím, zda se k vám dostala informace o tom, že Národní 
technické muzeum vydává v edici Krása historické fotografie 
publikace, které se věnují historii fotografie v Čechách, na 
Moravě a částečně i na Slovensku. 
Jde o knihy, které se podrobně věnují různým oblastem 
fotografie u nás v běhu 19. a 20. století. 
Kdo má rád historii fotografie, tak si zde určitě najde to své. 
V edici již vyšly čtyři výtisky:.Přemysl Koblic: fotograf a publicista.Barva na fotografiích 19. století.Historie barevné fotografie a sbírka Národního
   technického muzea.Dobré světlo! 
   Organizované amatérská fotografie 1889-1950
A ta poslední se mi právě dostala zajímavou cestou do 
knihovny. 
Pozorné čtenáře zavede do let 1889, kdy se začíná psát 
historie Fotoklubů amatérů v Českých zemích.  
Kniha je dělena do několika oddílů. Zabývá se fotografickým 
životem fotografů amatérů v daných obodbích, používanou 
fotografickou technikou, medailonky fotoklubů i vybraných 
fotografů a obrazovou přílohou. Nechybí zdroje, odkud 
jsou příspěvky čerpány. Jelikož jde o knihu muzejní instituce, 
vyznačuje se precizností datací, jmen a samozřejmě 
rejstříkem slov a názvů. Čtenáře vede dobře seřazený 
obsah i značení jednostlivých kapitol. 
Do knihy jsem se zadíval u příležitosti letošního výročí 
100 let Fotoklubu amatérů v Náchodě. Kouknul jsem na 

články o fotoklubu v Chrudimi, Nové Pace, Litomyšli 
a dalších městech Čech, nejen východních. 
Kniha je obsažná informacemi i rozměrem a váhou. Není 
to čtení do postele, vždyť váha knihy je přes 3 kg. 
Rozměry 24 x 31 cm a na výšku dobrých 30 mm ji předurčuje 
k práci u stolu, kde lze studovat, dělat si výpisky či poznámky. 
Prostě kniha plná informací z historie naší fotografie. 
Jde o první publikaci, která se věnuje amatérskému hnutí 
v takto komplexním rozsahu, o které vím.  
A kdo za vznikem této a dalších knih stojí? Je to Michaela 
Hrubá se svým kolektivem, kteří mají v muzeu fotografii 
na starosti. 
Kdo si bude chtít knihy z edice koupit – mají vyjít další 
– musí si v knihovně udělat dost místa. Koupí získá nejen 
plno informací, ale také přehled, jak se naše amatérské 
hnutí v běhu času rodilo, vyvýjelo a jak – jsme toho sami 
aktéři – postupně „umírá“. 
Za nějaký čas zbyde jen tato historie zapsaná na papír. 
Kdo si z našich následovníků na Instagramu, Facebooku 
nebo jinde vzpomene, jaké byly fotografické časy, kdy se 
lidé nad fotografií ještě setkávali a o fotografii si povídali. 
Nezapomínejme na to a dejme dohromady historii našich 
zanikajících, možná již zaniklých fotoklubů. 
Kdo jiný, než MY a kdy jindy, když ne DNES.

odkaz: NTM.cz 
 
                                                                           Vladimír Skalický 
                                                                 Lanškroun duben 2024 

Krása historické fotografie v NTM
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Začnu poněkud ze široka.

V 70. letech m. s. jsem se coby ještě ne dvacetiletý věnoval 
řadě více či méně výstředním, možná ne vždy bezpečným 
aktivitám. Kromě slézání pískovcových skal v okolí svého 
rodiště nebo zimního sjíždění tatranských žlabů jsem stále 
více propadal kouzlu motoristického sportu. Nejprve foto- 
graficky, posléze jako aktivní účastník závodů na malých 
motocyklech a nakonec jako spolujezdec při automobilových 
rallye.

Ale zpět k činnosti fotografické. Léta jsem s kamarády 
závodníky, jezdil jako jejich doprovod. Doprovod fotografující. 
V té době se v širším regionu jezdila celá řada automobilo- 
vých soutěží, závodů do vrchu, motokrosů. A právě u 
posledně jmenovaného sportu bych se rád trochu zastavil. 
I dnes představuje fotografování rychlých motorek velkou 
fotografickou výzvu. Má tehdejší zkušenost s robustní 
dvouokou Flexaretou či menší Exou byla v tomto směru 
poměrně tristní. Oba aparáty totiž disponovaly pouze 
šachtovým hledáčkem, v němž se na matnici zobrazovala 
skutečnost zrcadlově převrácená. Nezřídka se tedy stalo, 
že závodní stroj přijíždějící zprava na matnici logicky přifrčel 
ze strany levé. Rychlý švenk, cvak. Výsledek v podobě 
rozmazané prázdné silnice se vším, co ji lemovalo, mě 
uspokojit nemohl... 

Proto jsem jednou uvítal příležitost vypůjčit si z fabriky, 
kde působil můj otec, ohmatanou služební Prakticu  
s pevným teleobjektivem. Co víc jsem si v té době mohl 
pro zvěčnění „létajících“ motorek přát. Z kinofilmové 
metráže jsem si nabil kazetu a vyrazil do Horního Kostelce. 
Rutinně jsem založil film a čekal na start. Vybral jsem si to 
nejlepší místo a začal řádit. Dřívější Exa měla nejkratší čas 
1/175 vteřiny, východoněmecká vlajková loď disponovala 
časy mnohem kratšími, tedy pro danou situaci ideálními. 
Co se nezměnilo, bylo ale manuální ostření, což se při 
sledování dynamicky se pohybujících motorek ukázalo 
jako drobný oříšek. Co naděláš. S nějakým tím odpadem 
jsem byl dopředu pochopitelně smířen.

Počítadlo naexponovaných snímků se nebezpečně blížilo 
k magické třicítce. 37, 38 – 42... Film jsem si do kazety 
namotal sám, takže mohl být o něco málo delší. 

52, 53... Zmocňovala se mě lehká nervozita. Tak tohle už 
normální asi nebude. Napadlo mě, že jsem film na cívce 
špatně ukotvil, z kazety se pak vytrhnul a celý naexponovaný 
byl stočený na druhé straně transportu. To by představovalo 
otevřít aparát až doma v temnu a film hned navinout do 
vývojnice – tanku. 

Chybymi se člověk učí.
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Až u čísla 56 jsem si při domnělém posunu všimnul, že se 
klička pro zpětné převíjení ani nehne... Netočí se. Tu už mě 
navzdory jinošskému věku polil smrtelný pot. V chatrném 
přítmí své bundy jsem se odvážil pootevřít zadní stěnu 
Praktici. Padesát pět jistě potencionálně skvělých snímků 
se tísnilo na jediném políčku. Na tom prvním, při zakládání 
filmu pochopitelně osvíceném...

Už víte, co se stalo? Drobná ozubená kolečka, která 
zajišťovala posun filmu, protrhla hned při zavádění filmu 
křehkou perforaci celuloidového pásu... 

Závěr? Ze závodů jsem pak už nic neměl. Vlastně dnes už 
ani nevím, co to za podnik vůbec bylo. A byl jsem tam 
vůbec? Čas je milosrdný lékař. Nepříjemné zážitky, 

mezi něž fotografické neúspěchy rozhodně patří, časem 
vytěsníme. Zůstanou pak vzpomínky na to hezké, příjemné, 
nebolestivé. To mě také po desetiletích přivedlo k zařazení 
této dříve trpké zkušenosti mezi ty úsměvné.

A poučení? JÁ VLASTNĚ TEHDY UŠETŘIL FILM PRO DALŠÍ 
SMĚLÉ VÝZVY...

Dobré světlo, a to i když si někdy myslíme, že je špatné, 
přeje Ctibor Košťál.

Taky jste sběrateli? 
Díky tomu, že bydlím v rodinném domě a máme půdu, tak 
jsem. Ale to není nic proti tomu, co jsem viděl u jednoho 
sběratele v Zábřehu na Moravě. Určitě není jediným, ale 
jeden z mnoha, který sbírá a sbírá. Měl jsem, díky Honzovi 
Gottfriedovi, možnost navštívit jeho zahradní dům, kde má 
svoji sbírku umístěnu. 
Vstoupím a jsem ohromen. 
Ledacos jasem už viděl. Třeba 200 Flexaretů v Otrokovicích, 
ale co jsem uviděl v Zábřehu, to mi vzalo dech. Police se 
prohýbají pod váhou přístrojů různých značek. Police 
Flexaretů, police Zorkiů, police Smen, police měcháčů, 
police Praktik, police Exakt, police Sokolů, police Yashic, 
police velkoformátů a dále a dále. 
Někdy si říkám, proč to vše. Náhodou pro to mám své 

vysvětlení. 
Je možné říct, že tyto přístroje mají vlastně štěstí. Někdo 
si je koupil, někdo s nimi fotografoval a mnozí jsme je 
uložili na půdu, do sklepa, vyhodili, odložili a podobně. 
Naštěstí jsou lidé, kteří je sbírají a schovávají. Asi jim stačí 
ten pohled na sbírku, která se rozrůstá, nebo taky už ne. 
Já jsem sběratel fotografických knih, tento chlap je sběratel 
fotoaparátů. Někdo jiný sbírá pivní tácky nebo cukry 
v sáčcích (takového znám osobně). Těmto lidem můžeme 
děkovat za to, že zachovávají více i méně vzácné věci, které 
jiní vyhodí, a tak se ztratí v  propadlišti dějin.  
Tak sbíráte? 
Podělte se o své zkušenosti. 
 
                                                  z Lanškrouna Vladimír Skalický 

Taky sbíráte?
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Kapitola pátá – 
Na skok do metropole

   Opouštíme oblast „zlatého trojúhelníku“, místo pro 
Islanďany tak výsostné, a přejíždíme na poloostrov 
Reykjanes, kde nás čeká předposlední dnešní zastávka.
Syčení páry, bublání horkého bahna, tryskající vařící voda 
a smrad po nepříliš čerstvých vajíčkách. To byly doprovodní 
jevy značně geotermálně aktivní oblasti zvané Krísuvík. 
Pára je okamžitě silným větrem strhávána a horizontálně 
odnášena do dálky.  K tomu nespočet odstínů žluté 
a červené – cvak. Ještě v autobuse přemítám o tom, co by 
se tam dalo všechno „udělat“, bylo-li by více času. Téměř 
jsem ani nezaregistroval, že se pomalu zakusujeme do 
předměstí islandské metropole. Snažím si představit 
norského Vikinga Ingolfura Arnarssona, který v 9. století 
sem, do „Kouřící zátoky“, připlul a vlastně položil základy 
současného hlavního města Reykjavíku. Dnes zde žije více 
jak polovina populace země. Sídlí zde vláda, naleznete 
tu vysoké školy, instituce apod. V čem má ale toto město 
před ostatními světovými metropolemi navrch, je čistota 
ovzduší, horkou vodou vytápěné chodníky a pro turistu 
stoprocentní pocit bezpečí. Následující noc strávíme 
v campu v těsné blízkosti moderního sportovního areálu. 

Necelých 24 hodin. To rozhodně není čas, který mi umožní 
Reykjavík poznat. Vytvářím si jakýsi itinerář míst, která 
bych rád navštívil a nafotil. Začínám islandskou raritou, 
návštěvou soukromého kina Vilhjálmura Knudsena. Tenhle 
chlapík má na filmovém pásu zachycenu snad veškerou 
vulkanickou činnost za posledních více jak čtyřicet let. 
Hustil to do nás tři hodiny, a přesto jsme viděli pouze zlomek 
jeho archivu. Málem jsme kvůli tomu přišli o fantastický 
půlnoční západ slunce. Krásné světlo. Na pobřeží zátoky 
se tyčí moderní, vysoké budovy a další jsou ve výstavbě. 
V prosklených fasádách se odráželo rudé slunce, bylo to, 
jako by Reykjavík zachvátil ničivý požár. Míjíme snad 
nejvýznamnější stavbu města, dřevěný, z Norska dovezený 
dům Höfdi, který celosvětově proslavil rok 1986. 
Tehdy se v jeho prostorách uskutečnila mírová jednání 
mezi presidenty dvou velmocí Ronaldem Reaganem 
a Michailem Gorbačovem.
Na druhý den ještě navštěvujeme dominantní stavbu 
městské vodárny s prosklenou vyhlídkovou kopulí, odkud 
máme celé město jako na dlani. O kousek níž na sebe 
necháme působit jednoduchost, avšak účelnost betonového 

Jak jsem fotil Island 1997

 / 
RE

JK
JA

VÍ
K 

VO
DÁ

RN
A 

/



VSVF  /  57

 / 
RE

JK
JA

VÍ
K 

PR
O

TE
ST

AN
TS

KÝ
 K

O
ST

EL
 /



58  /  FOTOIMPULS

později ukázal jako nepoužitelný.
   Pravé fotografické hody však měly vypuknout až 
v podvečer, respektive v noci. Tábor jsme postavili na 
úpatí 1446 m vysoké, již staletí nečinné, sopky Snefells. 
Zhruba tolik výškových metrů nás zítra čeká, chceme-li 
stanout na „vrcholu proroků“, na vrcholu, jenž Jules Verne, 
ač zde nikdy nebyl, využil ve své stejnojmenné knize jako 
počátek cesty do středu země. To ale bude až zítra.
Dnes si musíme pořádně odpočinout. Chutně a bohatě 
povečeřím, ještě skočím umýt ešus k nedaleké říčce a hurá 
do spacáku. Cože? Do spacáku? No to je věc. Málem jsem 
zapomněl, proč jsem vlastně cestu k vodě vážil. Velmi 
ležérně zbavuji hliníkovou nádobu těch nejviditelnějších 
potravinových zbytků a spěchám pro svůj stativ a batoh 
s technikou. Rád fotografuji vodu i u nás v Krkonoších, ale 
zde je to okořeněno čímsi mimořádným. Je totiž půlnoc. 
Slunce se již odebralo ke spánku, lépe řečeno šlo si jen tak 
hodit šlofíka. V létě se musí v těchto zeměpisných šířkách 
počítat s tím, že si tmy příliš neužijete. Nyní mně to ale 
vyhovuje. Expoziční časy kolem 15 až 20 sekund dělají s 
tekoucí vodou zázraky. Poslední záběr dělám asi ve dvě 
hodiny po půlnoci. Při návratu ke stanu lituji, že fotografie 
je pouze němý svědek a že se na celuloidový svitek nedají 
zachytit ty rozličné zvuky, nesoucí se z jednotlivých stanů.
Ráno jsme trochu rozčarováni. Venku je po předešlých 

protestantského kostela s 1200 místy k sezení.
Pak už se jen tak poflakuji městem a všímám si neuvěřitelné 
pohody a klidu, s jakým domorodci řeší různé „u nás 
problémy“. Toulkám ulicemi obětuji i odpolední návštěvu 
vyhlášeného geotermálního koupaliště Modrá laguna 
jižně od Reykjavíku. Je jasno, teplo na krátké kalhoty, 
a proto nevidím důvod, proč nahřívat své kosti v horkých 
vodách laguny.

Kapitola šestá – Poloostrov 
Snefellsnes
   Loučíme se s hlavním městem a nabíráme kurz k nejmen- 
šímu islandskému ledovci Snefellsjkull, ležícímu na 
nejzápadnějším výběžku poloostrova Snefellsnes. Cestou 
se ještě v závěru fjordu Hvalfjördur zastavujeme u nejvyššího 
islandského vodopádu Glymur. Vystupujeme k jeho hraně 
a ležíce na břiše sledujeme se zatajeným dechem průzračnou 
vodu padající na dno úzké soutěsky, které je někde tam 
dole o 150 metrů níže. To musím „zmáčknout.“ Žádám 
kamaráda, aby mi přisedl nohy, protože váha aparátu 
posune těžiště těla opět blíže k hraně hrůzné propasti. 
Bohužel, jako již ostatně mnohokrát, se potvrdí rčení 
„slunce nepřítel fotografa“. Kontrast mezi prosluněnými 
srázy a temnou hlubinou byl tak obrovský, že snímek se 
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slunných dnech pro nás trochu nepochopitelně, pro 
Islanďany pochopitelně, zamračená obloha. A zrovna dnes, 
když chceme na vrchol. A nejen to. Máme také celý 
poloostrov přejít z jihu na sever a dostat se do míst, kde 
na nás bude večer čekat autobus, jenž musí nejzápadnější 
ledovec objet. Nečeká nás obzvláště náročný výstup, 
nicméně musíme být obezřetní a soudní. Hustá mlha, silný 
vítr, teplota jen těsně nad nulou. V sedle uprostřed 
poloostrova se rozhoduje, že k vrcholu půjde z posádky 
celého autobusu pouze 14 lidí, ostatní budou pokračovat 
dolů k oceánu. „Tak ahoj, večer a buďte opatrní“, volají 
ještě za námi ti zdánlivě rozumnější. Viditelnost do 
15 metrů, nejprve příkré exponované suťové svahy, které 
ve vyšších polohách vystřídá četnými trhlinami zvrásněný 
ledovec. Na jeho počátku se všichni navazujeme na jedno 
horolezecké lano a už zakopáváme špičky svých pohorek 
do zfirnovatělého sněhu. Vytvořili jsme komickou formaci, 
jejíž účastníci museli s ohledem na malé rozestupy, 
zaviněné krátkým lanem, „pochodovat“ stejnou nohou. 
Bylo to komické, a velmi únavné. Pojednou jsem začal cítit 
ten zvláštní, z ostatních hor dobře známý, pocit. To snad 
není možné, že bychom měli takovou kliku? Bohové se nás 
rozhodli za naše pitoreskní chování odměnit. Mlha zůstává 
pod námi a my se seznamujeme s tou lepší stranou 
inverzního počasí. Vrchol je náš! Široko daleko jen samé 

bílé mraky. Snefells je jediný kopec, který se nad tuto 
peřinu dostal. A my s ním. Vychutnávám pomíjivé chvilky 
dobyvatelů a lituji ty, kteří zůstali tam dole v té prádelně. 
Poslední foto a spouštíme se tam také. Cesta dolů je 
ovlivněna pocity vrcholové pohody. Už nyní, přestože nás 
čeká ještě mnohahodinový pochod, zařazuji dnešní den 
mezi ty nejhezčí. 

/ VÝSTUP NA SNEFELLS /
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